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Opět o něco víc štědří byli letos občané Dubňan při Tříkrálové sbírce

Prvním letošním plesem byl reprezentační ples města s polonézou, kterou převedli starší žáci a žákyně 
dubňanské základní školy

Ochutnávat různé druhy  slivovic a ovocných pálenek mohli účastníci 11. koštu začátkem března
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Úvodem
V dnešním úvodníku bych se chtěl krátce vrátit k účasti 

veřejnosti na rozdělení dotací na zájmovou činnost.
Především je potřeba poděkovat všem, kteří pochopili 

smysl a účel této akce a aktivně se jí zúčastnili. A to ne-
jen tím, že hlasovali, ale také se na přípravě a průběhu 
hlasování podíleli.

Celá tahle iniciativa měla, tak jak to v podobných pří-
padech bývá již předem řadu kritiků a odpůrců. Některé 
jejich  výhrady si dovolím zmínit:
- jedná se o nový nevyzkoušený systém, tudíž nutně 

nesystémové řešení.
- veřejnost nemá o takových věcech vůbec rozhodovat, 

lidé nemají dostatek informací a náležitý přehled 
a úsudek.

- celá akce je nedostatečně připravená a uspěchaná.
- je nedůstojné, aby se ti, kteří dělají záslužnou činnost, 

doprošovali o peníze a z takového hlasování nemůže 
vzejít rozumný a použitelný materiál.

- jistě dojde k zneužití a nabourání systému.
Tolik k nevýhodám. Jsem rád, že tento systém ukázal 

také výhody a pozitiva. Pokusím se stejně jako u nevýhod 
tyto klady krátce zmínit:
- jedná se o systém nový, progresivní a není na škodu, 

že se Dubňany prezentovali tímto prvenstvím. Ohlasy 
z některých jiných obcí a měst okresu jsou pozitivní 
a tamní občané by přivítali něco podobného i u nich.

- veřejnost prokázala, že dostatečný přehled a úsudek 
má. Každý kdo měl zájem, měl k dispozici veškeré 
potřebné informace.

- ukázalo se, že akce byla připravena pečlivě a v celém 
jejím průběhu nedošlo k žádným zádrhelům. Všech-
no proběhlo plynule a nezaznamenali jsme jedinou 
stížnost na samotný průběh.

- jak občané, tak samotní žadatelé - spolky měli možnost 
seznámení a informování se o činnosti jednotlivých 
spolků a nejen oni, ale také zastupitelé získali tu nej-
objektivnější zpětnou vazbu, jak veřejnost jednotlivé 
činnosti hodnotí a vnímá.

- k žádnému zneužití, ani žádným jiným excesům ne-
došlo. To, že někteří kritici se neseznámili s pravidly 
hlasování, neznamená chybu systému.
Na konečné bilancování je brzy. Ten, kdo se informuje 

a zajímá, ví, že ten třičtvrtě milion, který byl rozdělen 
podle názoru občanů, neznamená jedinou položku 
městského rozpočtu, ze které se na sport, kulturu a práci 
s mládeží přispívá. Bude jistě zajímavé se až na konci 
roku, po získaných zkušenostech, zeptat na výhody 
a nevýhody systému těch, kteří budou tyto prostředky 
čerpat. Tedy samotných občanských spolků.

František Tříska, starosta města

Z obsahu
Rada města  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  4 
• Z usnesení rady města

Informace z města  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  6

Diecézní charita Brno – Oblastní charita 
Hodonín . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  7

Nad dotazy občanů . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  8

K-centrum slaví 20 let  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  10

Z městské policie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  11

Bezpečné rozdělávání ohně v přírodě  . . . .  12

Dubňany mají nového zubního lékaře  . . . .  14

„MASka“ vloni pomohla regionu  
více než šedesáti miliony korun  . . . . . . . . . . . . . . . .  16

Děti z naší školy se dovedou skvěle  
chovat  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  18

Zápis do mateřských škol  
v Dubňanech na školní rok 2020/2021 . . . . . . . . 20

Z městské knihovny . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  21

Kulturní a společenské akce  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  22

Výuka olejomalby v KIC Dubňany  . . . . . . . . . . . .  25

Malý návrat do starých časů  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  26

Známé osobnosti Dubňan  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  28

Z historie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  30

170. výročí narození prezidenta  
Osvoboditele  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  33

Společenská kronika  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  34

Jak se žije ve farnosti  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  36

V krátkosti   . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  38

Slovo ředitelky ZUŠ  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  39

Parkour v Dubňanech  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  40

Golemova ruka 2020  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  41

Dnes vaří  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  42



4

z radnice • březen | 2020

Rada města schválila 
- uzavření veřejnoprávní smlou-

vy podle ustanovení § 63 záko-
na č. 128/2000 Sb., o obcích, 
ve znění pozdějších předpi-
sů, a § 159 a násl. zákona č. 
500/2004 Sb., správní řád, ve 
znění pozdějších předpisů 
s městem Hodonínem o pře-
nesení veškeré příslušnosti 
k projednávání přestupků na 
orgány města Hodonína po-
dle § 105 a § 60 odst. 2 zákona 
č. 250/2016 Sb., o odpověd-
nosti za přestupky a řízení 
o nich. 

- poskytnutí finančního daru 
ve výši 20 000 Kč a Smlouvu 
darovací s příjemcem Čes-
ká asociace armwrestlingu, 
Ohradské náměstí 1628/7, 
Stodůlky, 155 00 Praha, IČO: 
61392472 na pronájem haly SC 
Želva dne 25.1.2020 za účelem 
konání mezinárodní soutěže 
v armwrestlingu Golemova 
ruka 2020.

- poskytnut í  daru ve výš i 
2 200 Kč a Darovací smlouvu 
s příjemcem Diecézní charita 
Brno, Oblastní charita Rajhrad, 
Jiráskova 47, 664 61 Rajhrad, 
IČO: 44990260 na služby po-
skytnuté občanům města Dub-
ňany v rámci hospice sv. Josefa 
v Rajhradě v roce 2019 a 2020.

- poskytnutí finančního daru 
ve výši 21 500 Kč a Smlouvu 
darovací s příjemcem Parkin-
son Slovácko z.s., Fr. Vlacha 
1411, 696 03 Dubňany, IČO: 
26572192 na pronájem haly SC 
Želva dne 1.8.2020 za účelem 
konání 13. Parkinsoniády.

- za dodavatele zakázky „Re-
konstrukce sociálního zázemí 
přední části objektu MŠII Dub-
ňany“ firmu VISPO CZ s.r.o., 

Z usnesení rady města
Dolní Valy 3940/2, 695 01 Ho-
donín, IČO: 26278553 s nabíd-
kovou cenou 3 703 060,38 Kč 
včetně DPH a ukládá uzavřít 
smlouvu o dílo s touto firmou.

- za dodavatele zakázky „Pro-
dloužení chodníku v Jaro-
hněvicích“ firmu LIKOMSTAV 
MORAVA s . r .o . ,  Trávníky 
502/23, 691 53 Tvrdonice, 
IČO: 29301483 s nabídkovou 
cenou 999 650,05 Kč včetně 
DPH a ukládá uzavřít smlouvu 
o dílo s touto firmou

- pořízení autobusového pří-
střešku k dětskému hřišti u zá-
kladní školy.

- Řád veřejného pohřebiště od-
souhlasený Krajským úřadem 
Jihomoravského kraje v Brně 
pod č. j. JMK 8442/2020 dne 
16.01.2020.

- výši vstupného na koncert 
„Dalibor Janda 40 let na 
profi scéně“ s datem konání 
18.7.2020 takto: předprodej 
250 Kč, na místě 300 Kč. 

- poskytnutí finančního daru 
ve výši 1 000 Kč a Smlouvu 
darovací s příjemcem Sjed-
nocená organizace nevido-
mých a slabozrakých České 
republiky, z.s., Krakovská 21, 
110 00 Praha 1, IČO: 65399447, 
na Projekt 2020 – Integrace 
zrakově postižených občanů 
do běžného života pomocí 
sociální rehabilitace a volno-
časových aktivit.

- městskou povodňovou komisi 
ve složení:

Předseda: František Tříska
Místopředseda: Michal Kuřil
Tajemník: Ladislav Ilčík
Členové: Renata Prokopenková
  Ing. Markéta Balažíková
  Ing. Petr Příkaský
  Jan Čaňa

- složení městského krizového 
štábu:

Předseda: František Tříska
Místopředseda: Michal Kuřil
Tajemník: Ladislav Ilčík
Členové: Renata Prokopenková
  Ing. Markéta Balažíková
  Ing. Petr Příkaský
  Jan Čaňa
- dle předloženého materiálu za 

dodavatele nového vstupního 
portálu DPS Hornická č.p. 
602 firmu Okna Macek a.s., 
Nádražní 1701, 696 03 Dubňa-
ny, IČO: 26906724, s cenovou 
nabídkou ve výši 375 930 Kč 
včetně DPH.

- předloženou kalkulaci a po-
jistnou smlouvu pro Autopo-
jištění Combi Plus III hasičské 
cisterny SCANIA. Pojistné činí 
71 522 Kč za roční pojistné 
období.

- předložené rozdělení výsled-
ku hospodaření organizace 
Základní umělecká škola Dub-
ňany, p.o., tj. převod HV za 
rok 2019 ve výši 610,96 Kč do 
rezervního fondu organizace.

- předložené rozdělení výsledku 
hospodaření organizace Školní 
jídelna Dubňany, p.o., tj. pře-
vod HV za rok 2019 ve výši 
25 393,01 Kč do rezervního 
fondu organizace.

- nabídku Sociálně-psychiat-
rického centra Fénix Kyjov na 
spolupráci při pořádání Akti-
vizačního programu pro se-
niory v prostorách Kulturního 
a informačního centra města 
Dubňan, dle předloženého 
materiálu.

- Smlouvu o provedení umě-
leckého výkonu mezi Městem 
Dubňany a ŠPORCL ARTS 
Agency, s.r.o., U Smaltovny 
1210/2, 170 00 Praha 7 – Hole-
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šovice, IČO: 24247201 a určila 
cenu výše vstupného násle-
dovně: předprodej 400 Kč, na 
místě 500 Kč.

- úpravy rozpočtu města Dub-
ňany pro rok 2020 – rozpoč-
tové opatření č. 1.

- předložené rozdělení výsled-
ku hospodaření organiza-
ce Základní škola Dubňany, 
p.o. za rok 2019 následovně: 
84 566,58 Kč do rezervního 
fondu a 21 130 Kč do fondu 
odměn.

-  předložené rozdělení výsledku 
hospodaření organizace Ma-
teřská škola I Dubňany, p.o., tj. 
převod HV za rok 2019 ve výši 
27 564,97 Kč do rezervního 
fondu organizace.

- dle doporučení TS Dukos 
Dubňany, p.o. provedení opra-
vy horní podesty tobogánu 
na koupališti v Dubňanech 
firmou ZAK, spol. s.r.o., IČO: 
26228050, Velkomoravská 
87/3543, 695 01 Hodonín, za 
cenu 190 000 Kč bez DPH.

- spolupořadatelství Města 
Dubňany na pořádání 30. 
setkání mužských pěveckých 
sborů. Spolku MUŽÁCI DUB-
ŇANY, IČO: 68730624, je pro-
minuta úhrada za pronájem 
sálu KD dle aktuálního ceníku 
a z předložených položek ná-
kladů město uhradí výdaje na 
pohoštění účinkujících. 

- na základě žádosti spolku PE-
TROV – Dubňany, Spolek pro 
práci s mládeží, IČO: 68687681, 
uhradit náklady na dopravu 
při pořádání letního vodácko-
-turistického tábora pro děti 
Tatry 2020 do maximální výše 
40 000 Kč. Faktura bude do-
pravcem vystavena na Město 
Dubňany.

- poskytnutí  dotace ve výši 
3 377 Kč z rozpočtu města 
Dubňany pro rok 2020 a veřej-
noprávní smlouvu o poskytnutí 

dotace s příjemcem Prunus 
Moraviae z.s., IČO: 22869247, Pa-
lackého 1076, 696 03 Dubňany.

 
Rada města vzala na vědomí
- rozhodnutí o poskytnutí fi-

nančního příspěvku městu 
Dubňany na zmírnění dopadů 
kůrovcové kalamity v lesích 
od Krajského úřadu Jihomo-
ravského kraje v celkové výši 
378 044 Kč.

- oznámení o zápisu dětí na 
školní rok 2020/2021 do ma-
teřských škol v Dubňanech 
a informaci o prázdninovém 
provozu obou mateřských škol 
v Dubňanech.

- Zprávu nezávislého auditora 
o auditu účetní závěrky za rok 
2019 organizace TS Dukos 
Dubňany, p.o., Palackého 
1406, 696 03 Dubňany, IČO: 
71232818, a to bez výhrad. 

Rada města jmenovala
- komisi pro otevírání a hod-

nocení nabídek pro veřejnou 
zakázku na stavební práce 
„Souvislá údržba části MK – ul. 
Hornická, Dubňany“ ve složení:

1) Vít Kouřil, náhradník Slávka 
Kouřilová

2) Ing. Markéta Balažíková, ná-
hradník Roman Kordula

3) Ing. Jan Duroň, náhradník Te-
rezie Kratochvílová

Rada města souhlasí
- s předloženým technickým 

řešením připravovaných pro-
jektů – Parkovací stání v ul. 
Mírová, Parkovací stání v ul. 
Palackého a Chodník a par-
kovací stání v ul. Palackého. 
V případě zúžení vozovky na 
ul. Palackého je třeba tento 
záměr konzultovat s Ing. Voj-
těchem Holubem z důvodu 
plynulosti a bezproblémového 
napojení pokračující vozovky 
z ul. Vrchlického na Horní huť.

- s postupem při doplnění do-
pravního značení do pasportu 
města Dubňany ve spoluprá-
ci s Projekcí DS s.r.o., IČO: 
02846471, Na Výhoně 3223, 
695 01 Hodonín a s obnovou 
a doplněním dopravního zna-
čení firmou TS Dukos, p.o., IČO: 
71232818. 

- s využitím veřejného prostran-
ství před Městským úřadem 
Dubňany společností UH Car, 
s.r.o. Uherské Hradiště za 
účelem vystavení dvou vozů. 
Společnosti budou účtovány 
náklady za zvláštní užívání ve-
řejného prostranství o výměře 
minimálně 20 m2.

- s odstraněním oplocení okolo 
bytového domu ul. Nádražní 
č.p. 66-67 a ukládá LV QVATRO 
s.r.o. předložit cenovou kalku-
laci na tyto práce.

Rada města ukládá
- městskému úřadu připravit an-

ketu za účelem zjištění názorů 
místních obyvatel k možnému 
zřízení jednosměrného provo-
zu na ulici Malá strana.

- městskému úřadu vyhlásit 
záměr na pacht pozemků p.č. 
3581/13 až 3581/23 na dobu 
neurčitou s roční výpovědní 
lhůtou za minimální cenu 4 Kč/
m2/rok.

Rada města doporučuje
- Zastupitelstvu města Dubňany 

schválit poskytnutí dotace ve 
výši 614 205 Kč z rozpočtu 
města pro rok 2020 a Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace 
z rozpočtu Města Dubňany 
příjemci Město Hodonín, za 
účelem zajištění spolufinanco-
vání sociálních služeb posky-
tovaných ve správním obvodu 
obce s rozšířenou působností 
Hodonín v roce 2020.

MÚ
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Informace z města

Místní hasiči převzali novou stříkačku
V polovině února proběhlo před městským úřa-

dem slavnostní předání nové cisternové automobi-
lové stříkačky místní jednotce sboru dobrovolných 
hasičů. Za přítomnosti pozvaných hostů převzali 
hasiči symbolický i skutečný klíč od starosty města 
a vozidlu i členům SDH požehnal P. Pavel Zahrad-
níček. Městu se na pořízení této velkokapacitní 
cisterny povedlo získat   dotaci v rámci dotačního 
programu Místní akční skupiny Jižní Slovácko 
a také dotaci na podporu JSDH obcí od Jihomorav-
ského kraje. Vozidlo je vybaveno nejmodernějšími 
technologiemi a ochrannými pomůckami a v sou-
časnosti probíhá zkušební provoz, během něhož 
hasiči cisternu zajíždí a seznamují se s ní.

Spolupráce se Sociálně-psychiatrickým 
centrem Fénix Kyjov

Komise sociální a zdravotní předložila radě 
města nabídku centra ke spolupráci v oblasti ak-
tivizační programů pro seniory. Jedná se o klienty 
s Alzheimerovou nemocí nebo jiným typem de-
mence, pro které centrum nabízí jedenkrát měsíčně 
uspořádání dvouhodinových setkání. V Dubňa-
nech bude místem konání Kulturní a informační 
centrum v budově ZUŠ, a to každé pondělí první 
týden v měsíci od 16.00 hodin. Zájemci budou 
mít možnosti se pod vedením lektorů setkávat 
s vrstevníky, získávat nové informace, udržovat, 
případně obnovovat své schopnosti a dovednosti. 
V plánu je například bylinkaření, kreativní dílna, 
zdravé stravování, vzpomínkový program a další. 
Členové rady spolupráci schválili.

Kontakt:
Urbanova 625, 697 01 Kyjov
+420 602 699 146
info@fenix-centrum.cz
Fénix na facebooku
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DIECÉZNÍ CHARITA BRNO 
Oblastní charita Hodonín
SOCIÁLNĚ AKTIVIZAČNÍ SLUŽBY PRO RODINY S DĚTMI HODONÍN
Wilsonova 4441/9, 695 01 Hodonín
Tel.: 739 389 236, 739 389 237
e-mail: sasrodiny@hodonin.charita.cz
www.hodonin.charita.cz/charitni-sluzby/socialne-aktivizacnisluzby-pro-rodiny-hodonin/

Materiál byl vydán v rámci projektu „Podpora procesu komunitního plánováni a dalších navazujících 
činností v ORP Hodonín“, č. CZ.03.2.63/0.0/0.0/16_063/0006551, který je financován Evropským soci-
álním fondem prostřednictvím Operačního programu Zaměstnanost a státního rozpočtu ČR.

Posláním Sociálních aktivizačních služeb pro 
rodiny s dětmi je podat pomocnou ruku rodinám 
s nezaopatřenými dětmi v Hodoníně a okolí, které 
se ocitly v nepříznivé sociální situaci, a existuje 
riziko ohrožení vývoje dětí, a kde rodiče nedoká-
zali sami bez pomoci situaci překonat, ale chtějí 
situaci změnit a spolupracovat. Jednotlivé členy 
rodiny vedeme k aktivnímu zapojení do jejího 
řešení s ohledem na jejich schopnosti a možnosti.

Cílem spolupráce služby s uživateli je samo-
statnost rodiny, s ohledem na jejich schopnosti        
a možnosti, v/ve:
• výchově a péči o děti s ohledem na vývoj a věk 

dětí
• zvládání vztahů v rodině a peče o domácnost
• zvládání hospodaření s penězi
• zvládání jednání s úřady, se školou a jinými 

institucemi

Na službu se mohou obrátit rodiny, např.:
• kde existuje riziko ohrožení vývoje dítěte
• kde potřebují podporu při péči o vztahy a o do-

mácnost
• kde se řeší problém s výchovou či přípravou dětí 

na vyučování
• které řeší dlouhodobé potíže s hospodařením 

s penězi, bydlením a vyřizováním osobních 
záležitostí

Poskytované činnosti, např.:
• podpora rodičů ve schopnostech pečovat o dítě 

(např. úprava denního režimu a stravovacího 

režimu, nácvik hygienických návyků, podpora 
v přípravě do školy, trávení volného času apod.)

• podpora rodičů ve schopnostech pečovat o ro-
dinné vztahy a o chod domácnosti

• nácvik hospodaření s financemi
• podpora v řešení bytové situace, v uplatnění se 

na trhu práce, s vyřizováním osobních záležitostí
• možnost doprovodu rodičů na jednání se školou, 

na úřady, k lékařům apod.

Provozní doba:
• terénní (v domácnostech, doprovody atd.):
 po – pá 7:30 – 16:00 hodin
• ambulantní (kancelář služby):
 úterý 10:00 – 15:00 hodin
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Nad dotazy občanů
Proč se bude při pokračování budování 
chodníku na Horní huť přecházet z jedné 
strany silnice na druhou?

Několik let jsme se snažili o výkup pozemků 
potřebných k umístění tohoto chodníku. Dohody 
o nákupu potřebných částí parcel jsme svého 
času svěřili i realitní firmě. Bohužel bez valného 
výsledku. Nadějně vypadala směna pozemku v této 
lokalitě za jiné části v podstatě stejných parcel, kde 
bylo dosaženo dohody u téměř většiny vlastníků. 
Bohužel stačil jediný majitel, který nebyl k jakékoliv 
domluvě ochoten přistoupit a stavbu proto nešlo 
realizovat. 

Naštěstí město disponuje potřebnými pozem-
ky na druhé straně komunikace a po odkoupení 
dvou částí pozemků a jedné směně s občany, kteří 
našli pro tuto naši snahu pochopení, se potřebná 
trasa našla. Určitou nevýhodou je jistě fakt, že 
část chodníku povede po druhé straně vozovky 
a na poměrně krátkém úseku bude chodec nu-

cen dvakrát přecházet. Avšak vzhledem k nepříliš 
frekventovanému provozu se nejeví tato nevýhoda 
jako fatální, a co se délky chodníku týče, tak se 
touto variantou dokonce o něco zkrátí.

Poškozování vzrostlých stromů – borovic mezi 
budovou základní školy a Sportcentrem Želva. 
Některým občanům není lhostejné bezohledné 
chování řidičů, kteří nejen že nerespektují 
značku zákazu vjezdu do těchto míst, ale ještě 
si dělají kolem těchto krásných stromů „točnu“.

V této souvislosti byl vznesen požadavek na dů-
raznější postup strážníků městské policie a v sou-
časnosti je zpracovávána projektová dokumen-
tace na rekonstrukci komunikace v tomto místě. 
Součástí projektu bude také instalace obrubníků, 
jež by měly otáčení vozidel výrazně znesnadnit, 
případně znemožnit.
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Proč město nezřídí na Malé straně 
jednosměrku?

O vhodnosti zřídit na této ulici jednosměrný 
provoz se uvažuje již delší dobu. Jako prozatímní 
řešení byla zvolena instalace značek „ Průjezd 
zakázán“, který se však příliš neosvědčil a naše 
očekávání nenaplnil. 

Vzhledem k citlivosti této otázky se rada města 
rozhodla udělat průzkum názorů těch, kterých by 
se toto opatření nejvíce dotklo a to sice přímo 
obyvatel ulice Malá strana. V době uzávěrky tohoto 
vydání „ Z Radnice“ nejsou výsledky ankety dosud 
známy. Proto jestli se k zřízení jednosměrného 
provozu skutečně přistoupí, bude tento průzkum 
patrně rozhodující.

Kdy se dubňanský hřbitov dočká 
kolumbária?

Věříme, že již brzy. Vytipované místo na měst-
ském hřbitově je  a také byl vybrán typ tohoto 
zařízení. Bude záležet, jaký návrh vybraná firma 
předloží a v případě, že se setká s pochopením 
městské rady, tak jaký termín bude potřebovat 
k jeho výstavbě. Samozřejmě bude také záležet na 
zájmu občanů o umístění ostatků jejich blízkých 
v kolumbáriu. 

Vzhled a použité materiály budou velmi po-
dobné již existujícímu kolumbáriu na hřbitově 
v sousední obci Svatobořice-Mistřín.

MÚ
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K-centrum slaví 20 let

Oblastní charita Hodonín již 20 let provozuje 
Kontaktní adiktologické centrum Vážka. Toto výročí 
jsme si připomněli malou oslavou dne 28. ledna 
2020. K-centrum v rámci terénního programu pů-
sobí ve všech obcích na Hodonínsku. Zaměřuje se 
na osoby ohrožené závislostí, které se v souvislosti 
s užíváním drog dostaly do problémů, pomáhá ro-
dičům, kteří mají podezření, že jejich dítě užívá dro-
gy, provádí sběr a likvidaci pohozených injekčních 
stříkaček a tím přispívá k bezpečnému prostředí 
na Hodonínsku. Sociální pracovnice k-centra mají 
k dispozici speciálně upravený automobil, který 
umožňuje poskytovat služby nejen v domácnosti 
klienta či v jakémkoliv veřejném prostoru, ale také 
diskrétně v autě. Pracovnice vyjíždějí do terénu na 
základě dohody s klientem, případně na základě 
oznámení o problému souvisejícím s drogami, 
a ochotně zodpoví veškeré dotazy ze strany 
veřejnosti, které se týkají jejich práce či drogové 
problematiky obecně.

PhDr. Táňa Faltisová 
vedoucí
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Z městské policie
Vážení občané, dnes bych Vám rád přiblížil práci Městské policie Dubňany (dále MP) 
na konkrétních případech, které strážníci řešili v průběhu měsíce ledna a února roku 2020.

V odpoledních hodinách přijala MP telefonické 
oznámení o pohybu velkého psa na místním hřbi-
tově. Na místě nalezen volně se pohybující němec-
ký ovčák. Na základě místní znalosti byla na místo 
přivolána majitelka psa, která si jej odchytila. Hlídka 
následně s majitelkou psa přestupek dořešila.

Ve večerních hodinách telefonicky oznámil ob-
čan Dubňan, že s kamarádem nalezl u „Horníku“ 
opilého muže, který leží na zemi. Hlídka na místě 
zjistila totožnost muže, vzhledem k tomu, že se 
muž nedokázal postavit, přivolala hlídka na místo 
rychlou záchrannou službu, která si jej na místě 
převzala a převezla jej k ošetření. Následně byl 
hlídkou přestupek dořešen v příkazním řízení.

 
Velkým nešvarem je i nedodržování předpisů 

řidiči motorových a nemotorových vozidel. MP 
Dubňany provádí namátkové kontroly dodržování 
předpisů mimo jiné u ZŠ Hodonínská a SC Želva.

V zákazu vjezdu u SC Želva, pod borovicemi, 
stálo nákladní vozidlo. Hlídka zjistila řidiče vozidla 
a přestupek vyřešila uložením pokuty.

Na služebně MP oznámil občan Dubňan, že pod 
Dubňansků horů je od dopoledne odstaveno tří-
kolové jízdní kolo, s nákupem a prázdnou lahví od 
alkoholu. Mělo se jednat o kolo občanky z Dubňan. 
Hlídka provedla kontrolu v místě bydliště, kde 
zjistila, že majitelka kola není od rána doma. Věc 
byla na základě místní příslušnosti předána hlídce 
OO PČR Dubňany, která majitelku kola nalezla 
v jednom z vinných sklepů.

V souladu se zákonem O obecní policii spolu-
pracuje městská policie také s Policií ČR, se kterou 
spolupracovala při několika zákrocích či pátrání 
po osobách.

Městskou policii požádala o součinnost Policie 
ČR při pátrání po pohřešované dívce, která utekla 
z domova po hádce s rodiči. Dívku hlídka městské 
policie nalezla u kamarádky v Dubňanech a ne-
zraněnou ji předala policistům OO PČR Dubňany.

V odpoledních hodinách bylo strážníkům 
oznámeno občany Dubňan, že na ně zvoní jakýsi 
podivín. Hlídka vyjela okamžitě na místo a u zdra-
votního střediska kontrolovala muže, který byl 
oblečen do žlutého overalu a měl dlouhý bílý plášť. 
Na zádech měl samurajskou katanu. Při bezpeč-
nostní prohlídce u něj byl dále nalezen bajonet 
z I. světové války. Na místo přivolána hlídka PČR, 
která u muže provedla test na přítomnost drog 
a alkoholu v dechu, kdy oba testy byly pozitivní. 
Meč i bajonet muž dobrovolně vydal policistům.

V nočních hodinách kontrolovali strážníci skupi-
nu mužů, která stála poblíž osobního vozidla s roz-
bitým okénkem u spolujezdce. Strážníci provedli 
lustraci vozidla i osob. Zjistili, že po jednom muži 
ze skupiny bylo vyhlášeno celostátní pátrání. Muž 
byl na místě předán přivolané hlídce Policie ČR.

MP Dubňany byla požádána o součinnost 
hlídkou PČR při zákroku v jednom činžovním 
domě v Dubňanech. Pořádková jednotka PČR po 
marných výzvách byla nucena vyrazit dveře bytu, 
osobu spoutat a převézt do policejní cely. Hlídka 
MP poté byt zabezpečila.

V neposlední řadě provádí strážníci ve spolupráci 
s Charitou Hodonín sběr infekčního materiálu.

Telefonicky oznámila ředitelka školní jídelny, že 
pod kontejnerem na komunální odpad je pohoze-
ná injekční stříkačka. Strážníci stříkačku uložili do 
speciálního odběrného boxu na infekční materiál.

Ladislav Ilčík
velitel MP Dubňany
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BEZPEČNÉ ROZDĚLÁVÁNÍ OHNĚ 
V PŘÍRODĚ 

Chcete-li si ve zdraví užít příjemné opékání špe-
káčků nebo stále populárnější „pálení čarodějnic“, 
stačí dodržet základní pravidla, aby se ze zábavy 
nestala tragédie. 

V první řadě pamatujte, že v lese lze rozdělávat 
oheň jen na vyhrazených místech a kouření je 
zcela zakázáno. 

NEZNALOST ZÁKONA NEOMLOUVÁ: Podle 
lesního zákona (zákon č. 289/1995 Sb.) je v lesích 
zakázáno kouřit, rozdělávat nebo udržovat otevřené 
ohně a tábořit mimo vyhrazená místa a odhazovat 
hořící nebo doutnající předměty. V případě porušení 
zákona může být viníkovi uložena pokuta do výše 
15 000 Kč. 

Místo pro ohniště by mělo být vzdáleno nej-
méně 50 m od okraje lesa a v dostatečné vzdá-
lenosti od budov a všech dalších hořlavých věcí 
(stoh, suché listí, kořeny stromů, větve apod.). Při 
rozdělávání ohně v přírodě ohniště bezpečně 
oddělte od okolního prostředí - např. obložením 
kameny, obsypáním pískem, vyhloubením zeminy 
apod. V případě větších ohňů je vhodné ohniště 
oddělit až metr širokým pruhem, který bude zba-
vený veškerých hořlavin. 

K zapálení nebo udržování ohně v žádném 
případě nepoužívejte vysoce hořlavé látky jako 
např. benzín, naftu či líh. Oheň se velmi snadno 
může vymknout kontrole a může způsobit i vážné 

popáleniny. Navíc podle zákona o ochraně ovzduší 
v otevřených ohništích nelze (pod hrozbou vyso-
kých pokut) spalovat žádné chemické látky (např. 
plasty, pneumatiky).

NEZNALOST ZÁKONA NEOMLOUVÁ: Podle 
zákona o ochraně ovzduší (zákon č. 201/2012 Sb.) 
lze v otevřeném ohništi spalovat jen suché rostlinné 
materiály neznečištěné chemickými látkami. V pří-
padě porušení zákona může být uložena pokuta do 
výše 50 000 Kč. 

Za silného větru nebo v období extrémního 
sucha v přírodě nebo na volném prostranství 
oheň vůbec nerozdělávejte. V období zvýšeného 
nebezpečí požárů může hejtman kraje vyhláškou 
zcela zakázat rozdělávání ohňů.

TIP: V Jihomoravském kraji naleznete aktuální 
informace o zákazu rozdělávání ohně na Portálu 
krizového řízení pro Jihomoravský kraj – KRIZPORT 
(www.krizport.cz). 

Nachystejte si předem dostatek vody (popř. 
písek, hlínu), kdyby se oheň vymykal kontrole. Nej-
lepší je umístit ohniště v blízkosti vodního zdroje. 

Oheň nenechávejte ani chvíli bez dozoru, 
neroznášejte jej po okolí a nikdy do něj nevhazujte 
výbušné předměty. Děti by neměly být u ohniště 
ponechány bez dozoru dospělé osoby. 
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Místo opusťte jen tehdy, až je ohniště řád-
ně uhašeno. Nejlepší je ohniště pořádně prolít 
vodou, popřípadě zasypat zeminou. Při vašem 
odchodu se z ohniště nesmí kouřit a popel i půda 
pod ohništěm musí být chladné. Pamatujte, že i ve 
zdánlivě vyhaslém ohništi se mohou skrývat žhavé 
uhlíky a poryv větru je znovu rozdmýchá a oheň 
roznese do okolí.

TIP: Množí se i případy, kdy si obyvatelé např. 
panelových domů grilují přímo na balkonech nebo 
lodžiích svých bytů. Nárůst této činnosti je ovlivněn 
také rozsáhlou nabídkou přenosných grilů a HZS 
ČR nemá oprávnění k zásahu u fyzických osob, 
dokud nedojde k požáru. Vyslovení zákazu této 
činnosti však může do svých stanov zařadit sdružení 
vlastníků bytů, majitel domu apod. Předejde se tak 
vleklým a nepříjemným sporům se sousedy a sníží 
se riziko vzniku požáru. 

Vypalování trávy
S příchodem jara někteří zahrádkáři místo 

pracnějšího, zato však ekologičtějšího vyhrabání 
staré trávy a jejího kompostování, volí jednodušší 
vypalování. Nejenže je toto počínání nebezpečné, 
ale poškozuje i faunu, flóru a znečišťuje ovzduší.

NEZNALOST ZÁKONA NEOMLOUVÁ: Vypalo-
vání trávy je zakázáno zákonem o požární ochraně, 
zákonem o ochraně přírody a krajiny a dále záko-
nem o ochraně ovzduší. Za porušení zákona hrozí 
viníkovi vysoká pokuta, která se může ve správním 
řízení vyšplhat až do výše 25 000 Kč. Zákaz vypalo-
vání a spalování trávy je navíc zakotven i v obecně 
závazných vyhláškách některých obcí. 

Většina lidí nebezpečí, které vypalování před-
stavuje, značně podceňuje. Věří, že mají oheň pod 
kontrolou a nemůže se nic stát. Na tento omyl již 
doplatila spousta lidí (zvláště seniorů), kteří při 
vypalování zemřeli nebo utrpěli vážná zranění. 
Hrozí zde velké nebezpečí, že dojde k rychlému 
a nekontrolovatelnému rozšíření požáru i na 
další porost nebo objekty. Oheň se při dobrých 
podmínkách dokáže šířit tak rychle, že lidé nemají 
často nejmenší šanci na danou situaci adekvátně 
zareagovat. 

Pálení rostlinného odpadu
Mnozí lidé často také pálí na svých zahradách 

rostlinný odpad. Toto pálení není zakázáno zá-
konem, ale je třeba se informovat na obecním 
úřadě nebo úřadě příslušných městských částí, 
kdy je pálení obecní vyhláškou povoleno. Při 
pálení rostlinného odpadu vždy dodržujte zásady 
bezpečného rozdělávání ohně (viz výše).

NEZNALOST ZÁKONA NEOMLOUVÁ: Po-
vinnost ohlášení pálení odpadů mají ze zákona 
o požární ochraně (zákon č. 133/1985 Sb.) pouze 
podnikající fyzické a právnické osoby. Občané tuto 
povinnost nemají, ale pokud dochází k dlouhodo-
bému pálení, je dobré nahlásit tuto činnost HZS 
příslušného kraje a mít na místě pálení mobilní 
telefon a jednoduché hasební prostředky (lopatu, 
kbelík s vodou apod.). Ve většině krajů je možné 
nahlásit pálení klestí pomocí internetového formu-
láře (např. v Jihomoravském kraji na webové stránce 
www.firebrno.cz/paleni-klesti). 

http://krizport.firebrno.cz/navody/chytre-blondyn-
ky-radi
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Dubňany mají nového zubního lékaře
S nástupem letošního roku se otevřela na zdravotním středisku nová zubní ordinace. Její činnost přiblížil 
a tak trochu sám sebe představil MDDr. Karel Král.

Nejprve, s dovolením, řeknete nám, pane dok-
tore, něco o sobě? Odkud pocházíte, kde a co 
jste studoval, kde jste sbíral první pracovní 
zkušenosti …

Jmenuji se Karel Král a pocházím z jedné malé 
vesničky nedaleko Olomouce. Po absolvování os-
miletého gymnázia jsem měl hlavní cíl, a tím byla 
medicína. Mimo jiné jsem se dostal na Lékařskou 
fakultu Univerzity Karlovy v Hradci Králové na obor 
zubní lékařství, kde jsem nakonec po složitém 
rozhodování zakotvil. Již v průběhu studia jsem se 
spíše nakláněl chirurgické části zubního lékařství, 
stomatochirurgii, potažmo orální a maxilofaciální 
chirurgii. A tak čas plynul, po úspěšném složení 
státních zkoušek jsem nastoupil na Stomatologic-
kou kliniku Lékařské fakulty a Fakultní nemocnice 
v Hradci Králové jako lékař a asistent. Působil jsem 

primárně na oddělení dentoalveolární chirurgie a na 
lůžkovém odd. maxilofaciální chirurgie. Byl jsem jak 
lékařem v ambulantním provozu, tak na operačních 
sálech. Byla to velmi dobrá zkušenost a jsem za ní 
jedině rád a vážím si toho, že část znalostí a doved-
ností mohu využít i v naší ambulantní praxi.

Co Vás přivedlo z Čech až sem do nejzazšího 
cípu jihovýchodní Moravy?

Moravu mám rád, ta jižní mi je ještě tak nějak 
bližší. Krásná příroda, příjemní a milí lidé, celkově 
kultura, tradice, víno… Je tu krásně.

Vaše privátní praxe funguje na dubňanském 
zdravotním středisku od nového roku. Je to 
krátká doba, ale přesto, jak jste spokojen, plní 
se Vaše očekávání?
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Musím říct, že naše očekávání je nejen splněno, 
ale vlivem velkého počtu pacientů a zájmu o nás 
i mnohonásobně překročeno. Pacientů, kteří 
hledají zubní ošetření je opravdu velké množství 
a naší aktuální prioritou je snaha rozšířit náš tým 
o dalšího zubního lékaře a tím alespoň částečně 
pokrýt další poptávku. 

Bohužel, realita je taková, že v okolí skončila řada 
zubních lékařů a další poměrně početná část je již 
v důchodovém, či předdůchodovém věku a chystají 
se do penze, čímž se ještě zvýší nepoměr počtu 
zubních lékařů vůči počtu pacientů hledajících 
zubního lékaře. Není to snadné. Ovšem občas 
nás trápí pacienti, kteří vyhledají zubního lékaře 
pouze pro „akutní bolest“, ale na plánovaná ošet-
ření se nedostaví. Tím blokují naše termíny pro 
pacienty, kteří by měli zájem. Doufáme, že se to 
bude v čase jen zlepšovat. A dále bychom chtěli 
poprosit občany (možné pacienty) o schovívavost 
a trpělivost v případě zájmu o naší péči. Jakmile 
to opět kapacitní důvody umožní, máme v plánu 
přijmout určitý počet nových pacientů.

Jaké zákroky v ordinaci vůbec provádíte a jaké 
další služby poskytujete? Ošetřujete dospělé    
i děti? Jaké máte prozatím zkušenosti s pacienty 
a odkud odevšad se k Vám sjíždí?

V naší ordinaci se primárně zaměřujeme na 
stomatochirurgii – od extrakcí (vytržení) zubů, od-
stranění zubů moudrosti (tzv. osmičky), vybavení 
neprořezaných zubů, resekce kořenových hrotů 
zubů, odstraňování nejrůznějších útvarů ze sliznice 
dutiny ústní, ošetřování úrazů tvrdých a měkkých 
tkání dutiny ústní, dentální implantologii, auto-
transplantaci zubů a také péči o pacienty s větším 
počtem celkových onemocnění a trvale užívanou 

medikací. Nabízíme také pro pacienty s výrazným 
strachem ze zubaře ošetření za pomoci tzv. Ento-
noxu, což je směs rajského plynu a kyslíku. Tato 
plynná směs zbavuje pacienty obav, nepříjemných 
pocitů z ošetření a usnadňuje průběh samotného 
výkonu – jak u pacientů dětských, tak dospělých. 
Dále nabízíme pro naše pacienty celkově péči 
zubního lékaře a také i dentální hygienistky. Co 
se týká spektra pacientů - část je z bližšího okolí, 
hlavně Hodonínsko a Kyjovsko. Přibylo i pacientů 
z Břeclavska, z okolí Veselí nad Moravou, dále 
někteří dojíždí již delší trasu – Slavkov u Brna, 
Otrokovice, dále pacienti ze Slovenska, Rakouska…

Jak jste se v Dubňanech s partnerkou zabyd-
leli, měli jste vůbec čas se s novým prostředím 
seznámit? 

Musíme uznat, že je to od loňského srpna zatím 
poměrně hektické období. Takže doufáme, že na 
jaře letošního roku trochu zvolníme a budeme mít 
čas i na to zabydlení…

MÚ
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MASka“ vloni pomohla regionu více než 
šedesáti miliony korun 

Desítky úspěšných projektů a desítky milionů 
korun získaných z dotací pro náš region. To je 
vizitka Místní akční skupiny (MAS) Jižní Slovácko 
za rok 2018 a 2019. Odborná pomoc zaměstnanců 
MAS pomohla v práci městům a obcím, nezisko-
vým organizacím, řemeslníkům, malým a středním 
firmám, vinařům, dalším zemědělským podnikate-
lům, ale i školám.  

Například v programu rozvoje venkova (PRV) 
šlo o 30 projektů s dotací převyšující 12 mil. Kč. 
Díky nim podnikatelé získají traktory, tažené stroje, 
postřikovače, balíkovač, konstrukce do vinic nebo 
vybavení na zpracování zemědělské produkce. 
Podnikatelé v nezemědělských činnostech získají 
finanční prostředky na pořízení strojů pro kovo-
výrobu, pořízení technologií pro minipivovar i ka-
várnu, či například na nákup vybavení pro výrobu 
domácích pečených dortů. 

Z Integrovaného regionálního operačního pro-
gramu (IROP) pomohla místní akční skupina získat 
52 mil. Kč. Obce z těchto peněz zaplatí novou infra-
strukturu a techniku pro hasiče, pět základních škol 
získalo prostředky na nové vybavení či modernizaci 
technického zázemí a ve dvou obcích se bude lépe 
chodit po nově vybudovaných chodnících. 

Finanční prostředky se také rozdělovaly v dal-
ších programech. MAS například podpořila letní 
příměstské tábory pro děti, pomůže také dlouho-
době nezaměstnaným osobám. Zaměřuje se také 
podporu výsadby zeleně. 

I letos MAS plánuje vyhlásit výzvy k předkládání 
žádostí o podporu. Dotační prostředky tak budou 
moci opět získat města a obce, zemědělci, drobní 
podnikatelé i organizátoři příměstských táborů. 
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Úspěšná realizace projektů vždy závisí především 
na zodpovědnosti žadatelů. Všem přejeme, aby 
jejich projekty byly úspěšně dokončeny a přispěly 
tak výraznou měrou k rozvoji Podluží a Hodonín-
ska. Vložená důvěra žadatelů, očekávaná pestrost 
jejich budoucích rozvojových záměrů i neustálé 
zlepšování podmínek pro kvalitní život v našich 
obcích, jsou pro nás tím nejlepším pohonem při 
započatých přípravách na nové dotační období 
2021-2027.

Další významnou aktivitou MAS Jižní Slovácko je 
Místní akční plán rozvoje vzdělávání v ORP Hodo-
nín II, CZ.02.3.68/0.0/0.0/17_047/0008626. Cílem 
místního akčního plánu je zlepšit kvalitu vzdělávání 
v mateřských a základních školách, základních 
uměleckých školách podpořit spolupráci zřizova-
telů, škol a ostatních aktérů ve vzdělávání. V rámci 
MAP II jsme již uspořádali několik vzdělávacích 
seminářů a workshopů, proběhly besedy s autory 
v knihovnách, akce malování zdi či úspěšná inter-
aktivní výstava Poznávej se. 

V následujícím období plánujeme v MAP II hned 
několik zajímavých aktivit. První z nich je zapojení 
do projektu Příběhy našich sousedů společně 
s organizací Post Bellum Brno. Cílem projektu je 
prostřednictvím projektové výuky žáků 8. a 9. tříd 
ZŠ reflektovat historii vzpomínek pamětníků 20. 

století. Další aktivitou je uspořádání „Řemeslné 
olympiády“ pro žáky 7. tříd. Zajímavou akcí bude 
také připravovaná Konference pro žáky ZŠ a širo-
kou veřejnost na hojně diskutované téma šikany. 

Pro bližší informace o výše uvedených akcích, 
ale i ostatních aktivitách MAP II sledujte naše www 
stránky www.jiznislovacko.cz nebo fcb: https://
www.facebook.com/MAP.Hodonin/.

Místní akční skupina Jižní Slovácko, z.s. (MAS)
Kanceláře MAS: Masarykovo náměstí 115/27, 

695 01 Hodonín
info@jiznislovacko.cz
www.jiznislovacko.cz

Facebook @jiznislovacko 
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Děti z naší školy se dovedou skvěle chovat 
Vážení čtenáři, jsem moc rád, že tentokrát mohu 

svůj příspěvek z velké části věnovat tomu, co se 
nám ve škole daří. 

V prvním lednovém týdnu se uskutečnil  Lyžařský 
výcvikový kurz na chatě Sokolka v Koutech nad 
Desnou. Letos se jej účastnilo 28 dětí ze sedmého 
ročníku. Děti již v autobuse byly seznámeny s tím, 
že se jedná o výcvikový kurz a nikoliv o výlet a den-
ní program je připraven od sedmi hodin ráno až do 
desíti do večera, vše bude mít svůj řád a pravidla 
a program bude opravdu náročný. Všichni kupo-
divu velmi rychle pochopili, že se pojede podle 
stanovených pravidel, že každý má zodpovědnost 
sám za sebe, ale také svůj podíl zodpovědnosti za 
jiné. Až na nějaké drobné zapomenutí byli všichni 
od prvního dne schopni se postarat o svoji lyžař-
skou výbavu. První den bylo potřeba některým 
dětem pomoci s obouváním lyžáků a úpravou 

výstroje. Druhý den již vše zvládli sami. Neměli 
problém s respektováním pravidel, slušným chová-
ním a vzájemnými vztahy. Bylo potěšující sledovat, 
jak děti těší pozornost ze strany provozovatelů 
chaty a ski areálu Přemyslov. Již loňští sedmáci 
udělali Dubňákům na Sokolce a na Přemyslově 
dobré jméno a vlekaři, kuchaři a majitelé chaty 
si to dobře pamatovali. Samotní účastníci kurzu 
svým chováním na loňské spolužáky navázali 
a bylo na nich vidět, že je těší, že si okolí všímá 
toho, že jsou dobře vychovaní a že je za to chválí. 
A  nezůstalo jen u pochval, v bufetu u vleku měli 
Dubňáci poloviční ceny na některé zboží. Vlekaři 
mile vítali naše družstva u vleku, kuchaři neměli 
problém komukoliv přidat, či upravit jídelníček dle 
našeho přání a čas výdeje jídla přizpůsobit našim 
potřebám. Všichni si dle své lyžařské vyspělosti 
užívali lyžování a ti, co neuměli vůbec lyžovat, se 
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to během kurzu naučili. Bylo milé sledovat, jak děti 
nepotřebují mobily, dovedou se spolu bavit, zvlá-
dají úkoly, které jim byly zadávány, nepředbíhají 
se, netlačí se v davu, stoupá jejich sebevědomí, 
samostatnost a úroveň jejich vystupování. I přes 
fyzickou náročnost a přísná pravidla si hory všech-
ny děti užívaly a my jejich učitelé také. 

Je škoda, že po příjezdu domů část dětí opět 
přešla pod vliv rodičů, staly se méně samostatnými, 
zodpovědnými a upustily od slušného chování. 
Vážení rodiče, máte skvělé děti, stanovte jim jas-
ná pravidla a buďte důslední. Budete se divit, co 
všechno vaše děti dovedou. 

Těší mne, že podobnou zkušenost mají i vyučující 
pátých ročníků po návštěvě planetária. Kde naše 
děti předvedly, že se umí skvěle chovat a jejich 
chování bylo v ostrém kontrastu k chování žáků 
brněnských škol.  

Potvrdilo se zde, že se naši učitelé věnují dětem 
daleko více než učitelé z jiných škol, za což jim 
patří  mé díky. 

Dalším úspěchem, o který se s vámi chci podělit, 
je první a druhé místo v okresním kole matema-
tické olympiády v kategorii žáků 5. ročníků. První 
místo získala Göndörová Anna, druhé pak Janáč 
Jan.  Jedná se o vítězství v náročné soutěži v kon-
kurenci škol celého okresu Hodonín.  Gratuluji 
a děkuji učitelkám M. Bábíčkové a M. Dostálové 
za jejich vedení. 

Příliš mne netěší, že na naší škole přibývá stále 
tzv. integrovaných žáků. K dnešnímu dni jich máme 
74. Na stranu druhou jsem hrdý na to, že dovede-
me tyto žáky u nás na škole vzdělávat. Do budouc-

na musíme pro tyto žáky ve spolupráci s městem 
upravit podmínky pro vzdělávání. Více se chceme 
také zaměřit na žáky nadané a talentované, ty 
máme na škole oficiálně jen tři, ve skutečnosti je 
toto číslo asi vyšší. Jen musíme nadání u některých 
diagnosticky potvrdit. 

V závěru si dovolím malé povzdechnutí. Stále 
více žáků nám dochází do školy v teplácích. Vážení 
rodiče, toto opravdu není vhodný oděv do školy. 
Pokud se to nespraví, budu nucen vaše děti ze 
školy vykázat, protože nejsou dle školního řádu 
náležitě upraveny a vás následně hlásit na sociální 
odbor pro neplnění svých rodičovských povinností. 
Další vaší povinností je vybavit dítě hygienickými 
potřebami, tj. kapesníkem. Škola není drogerie, 
kde se na toalety chodí pro papíry na utření nosu. 

Pokud chybí základní návyky a dovednosti z ro-
diny, tak to škola nenapraví. To, že máme šikovné 
děti, jsem psal výše, tak vás rodiče prosím, abyste 
výchově věnovali náležitou pozornost a neupřed-
nostňovali pohodlná řešení. 

V návaznosti na mimořádná opatření v sou-
vislosti s coronavirem si dovolím vás požádat 
o spolupráci.  Prosím dbejte na základní hygienická 
pravidla, omezte kontakty dětí i vaše s dalšími 
osobami na nutné minimum. Předpokládám, že 
uzavření školy by mohlo trvat více než dva týdny, 
dohlédněte prosím na to, aby děti věnovaly čas 
během dopoledne samostudiu a plnění úkolů, 
které jim budou učitelé zadávat prostřednictvím 
DM software. 

Mgr. Pavel Prošvic
ředitel Základní školy Dubňany
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ZÁPIS DO MATEŘSKÝCH ŠKOL V DUBŇANECH 
na školní rok 2020/2021

Fo
to

: M
Š 

I D
ub

ňa
ny

Kdy proběhne zápis?
Zápis do obou mateřských 

škol v Dubňanech proběhne ve 
čtvrtek 7. května 2020 od 8.00 do 
16.00 v budově mateřských škol.

Co bude třeba doložit u zápisu?
Rodič přinese vyplněnou žá-

dost o přijetí, potvrzenou lé-
kařem, svůj občanský průkaz 
a rodný list dítěte. Pokud má 
dítě zdravotní postižení, je nut-
né přinést i doporučení lékaře, 
školského zařízení, kde bylo dítě 
vyšetřeno.

Kdy si mohu vyzvednout 
formulář „Žádost o přijetí 
dítěte do mateřské školy“?

Formulář „Žádost o přijetí 
dítěte do mateřské školy“ bude 
k dispozici od 1.dubna 2020 na 
webových stránkách školy. V lis-
tinné podobě bude možné žá-
dost vyzvednout i v mateřské 
škole.

Jak bude ředitelka postupovat, 
pokud se přihlásí víc dětí, 
než bude možné do školy 
přijmout?

Ředitelka bude postupovat 
podle „Kritérií pro přijetí dětí 
do MŠ“, která předem zveřejní. 
Přednostně budou přijaty děti, 
na které se vztahuje povinné 
předškolní vzdělávání, s místem 
trvalého pobytu v Dubňanech 
a ve školském obvodu dané 
školy.

Přijímáte i děti dvouleté?
Děti, které k 31.8.2020 ne-

dosáhnou věku tří let, mohou 
být přijaty, pokud bude mít MŠ 

volné místo (až po přijetí všech 
tříletých).

Mohu si vybrat mateřskou 
školu, i když nespadáme do 
jejího obvodu?

Ano, rodiče mohou zvolit 
i školu, kde obvodově nespadají.

Jaké mám šance na přijetí 
v nespádové mateřské škole?

Ředitelka musí přijat nejdří-
ve spádové děti. Podle počtu 
volných míst pak doplní dětmi, 
které se hlásí do MŠ jako ne-
spádové.

Mohu si podat přihlášku 
i do obou mateřských škol 
v Dubňanech současně?

Ano, lze podat přihlášku i do 
více škol.

Co se stane, pokud by bylo 
moje dítě přijato do obou 
mateřských škol v Dubňanech?

Pokud se stane, že je dítě přija-
to do více mateřských škol, rodič 
se rozhodne, které mateřské 
škole dá přednost a neprodleně 
kontaktuje ředitelku té školy 
a potvrdí své rozhodnutí.

Kdy bude jasné, zda-li bylo 
dítě přijato do mateřské školy?

Rozhodnutí o přijetí/nepřijetí 
do mateřské školy vydávají obě 
mateřské školy 28.5.2020.

 Pro koho je předškolní vzdě-
lávání povinné?

Předškolní vzdělávání je po-
vinné pro dítě, které do začátku 
daného školního roku dovrší 
pěti let.

Jana Ilčíková 
ředitelka MŠ I Dubňany
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Z městské knihovny
Setkání s poezií

A bylo to již třetí setkání těch, pro něž jsou 
básně prostředkem vyjádření se a těch, kteří si je 
rádi poslechnou, zvlášť, jedná-li se o tvůrce jim 
známé či blízké. Paní knihovnice po roce přivítala 
autorky Milku Jurkovičovou a Naďu Bartošíkovou, 
jež si opět přivedla jako hosta paní Jarku Synko-
vou z Hodonína. Nutno dodat, že všechny byly 
příjemně překvapené a tak trochu dojaté velkým 
počtem návštěvníků, nebo lépe řečeno návštěvnic, 
doplněných dvěma mužskými posluchači.

Paní Naďa zahájila přednes svých básní tou, která 
byla vzpomínkou na jejího tatínka, který, jak řekla, 
tu už téměř deset let není. Paní Jarka tentokrát 
nejen že četla své básně, ale také hrála na kytaru 
a zpívala, pokouší se skládat vlastní písně. Paní 
Milka měla mezi publikem několik  kamarádek 
z Vracova a s elánem jí vlastním přednesla nejen 
svoje básně, ale i od „vracovjáků“ Pavla Petržela, 

cimbálisty a folklorního nadšence a Antonína 
Kudlíka, který tu byl i fyzicky přítomen. Do jejich 
básní, plných lásky, něhy, smutku, bolesti, naděje, 
pocitů a vjemů z okolního světa, vpadl také tvrdší 
tón, to když své básně přednesl Nadin syn Radek. 
Projev mladého člověka, ještě neuhlazený věkem – 
rozervanost, zklamání, marné očekávání, beznaděj, 
osamění …

Smích u posluchačů naopak vzbudilo úsměvné 
blahopřání s podobenstvím o důležitosti věcí 
v životě s vtipnou pointou na konec, přednesené 
paní Milkou.

Tečku za příjemně strávenou hodinou pak udělali 
všichni čtyři protagonisté přečtením jedné svojí 
básně. Po velkém potlesku, poděkování a slibu 
opětovného shledání za rok si v přetrvávající po-
etické atmosféře sdělovali dojmy ti, kteří se ještě 
nechtěli rozejít.

MÚ

Prostě být …

Rozkvétám tiše sama v sobě
i v trnech růží hledám směr
však nejsem chrpa ani podběl
nevanu s větrem jiných sfér

S paprsky slunce břehy hladím
když vlny tančí s přílivem
a lodě mají východ v zádi
neřeknou nikdy proč tu jsem

Nespoutám nikdy sílu moři
nepřejdu nikdy oceán
a přesto svůj svět můžu tvořit
Vesmír je přítel
i můj pán …
  

Jarka Synková, 10. 12. 2019
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Kulturní a společenské akce
Od letošního roku je jedenkrát do měsíce pro 

návštěvníky připraveno v sále kulturního domu 
promítání filmů. Pamětníci si mohou vybavit, že 
v padesátých letech minulého století již toto sál 
zažil a při loňských rekonstrukčních pracích na 
sále se počítalo i s obnovením takové kulturní 
aktivity. A tak filmoví fanoušci mohli v lednu vidět 
oblíbenou českou komedii Ženy v běhu, v únoru 
pak celosvětově úspěšnou Bohemian Rhapsody 
a v březnu další filmovou komedii Poslední aris-
tokratka, jejíž předlohou je stejnojmenná kniha 
Evžena Bočka. Sál je upraven do stylu kinokavárny 
a tak kromě pěkného zážitku je možno si v baru 
(bývalé Beneto) dát kávu a něco sladkého k ní 
nebo si nechat namíchat dobrý nápoj. Hodinu před 
začátkem promítání je k dispozici jak sál, tak i bar.

pohádka. Na sále KD ji převedl divadelní soubor 
Teátr Pavla Šmída.

V úterý 3. března se pod názvem Gemmotera-
pie konala v sále KD přednáška na téma využití 
léčebných účinků bylin a výtažků z pupenů rostlin 
k léčbě a prevenci civilizačních onemocnění.

Poslední lednový večer se několik desítek diváků 
dobře pobavilo u představení Divá Bára. Divadelní 
spolek ze sousedních Mutěnic předvedl tento kus, 
který vznikl podle známé povídky slavné české spi-
sovatelky Boženy Němcové. Na jevišti divadelníci 
rozehráli osudy vesnických obyvatel Báry, Elišky, 
faráře, pastýře Jakuba, kostelnice a dalších a děj 
doplnili množstvím vlastních písniček.

Od 4. února běžel na KIC již po několikáté kurz 
trénovaní paměti. Mgr. Zdeněk Gloz učí příjemnou 
a hravou formou účastníky, jak si do hlavy ukládat 
informace, jak si je zapamatovat a také jak si zvýšit 
koncentraci a sebedůvěru.

Koncem února byla pro nejmenší děti z ma-
teřských škol připravena loutková Zapomenutá 
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Bylinkářka a léčitelka Mgr. Jarmila Podhorná 
hovořila se zaujetím nejenom o těchto lécích z pří-
rody, ale vyprávěla i svůj životní příběh, kdy se už 
v důchodovém věku před více než 20 lety pustila 
do pěstování bylinek a přípravy tinktur. Začínala 
kdysi ve sklepě svého domu, nyní zaměstnává 
30 lidí, v sezóně 50 až 100 brigádníků, vydává 
knížky, pořádá semináře, v současnosti buduje 
regenerační centrum. Získala ocenění Živnostník 
roku i Český podnikatel, její činnost byla jedním 
z tématem Toulavé kamery. Při všech úspěších 
stále zdůrazňuje tu hlavní sympatickou myšlenku 
– pomáhat lidem s jejich problémy.

Po přednášce využilo mnoho návštěvnic mož-
nost nabídky sestavení kúr z bylin přímo na jejich 
zdravotní obtíže od Mgr. Podhorné a zakoupení 
– tinktur, olejů, mastí a jiných produktů.

V pondělí 9. března dopoledne v sále KD se 
náramně pobavily děti z mateřských školek 
u představení jim už dobře známých Písničkových 
tetin z Brna. Tentokrát se tetiny Klotilda a Matylda 
vypravily za poznáváním přírody a trempováním.

Za amurskými tygry – to byl název besedy ko-
nané na KIC ve středu 11. března. Chovatel Jura 
Hlásenský z hodonínské ZOO povídal o návštěvě 
záchranné stanice tygrů ussurijských ve Vladi-
vostoku a nelehké práci ruských ochránců těchto 
krásných šelem a dalších zvířat. Nejen slovem, ale 
i fotkami a videozáznamy přiblížil dění na této 
stanici a lidi, které měl možnost poznat během 
svého čtrnáctidenního pobytu zde před více než 
rokem. Posláním stanice je vracet zpět do přírody 
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zraněné nebo jinak handicapované tygry a jiné 
šelmy, ale i ptáky – sovy, čápy, dravce. Hledají se 
šetrné způsoby pro vracení těchto velkých koček 
do jejich přirozeného prostředí, kde jsou pak sle-
dovány a monitorovány. Jak řekl pan Hlásenský, 
hlavně se tygři musí i po svém pobytu ve stanici 
bát člověka a vyhýbat se mu. Je to právě člověk, 
který způsobil pokles stavu tygrů ze 100 tisíc kusů 
v roce 1900 na asi 5 tisíc kusů v současnosti. Ob-
tížný je boj proti řádění pytláků, kteří vychází vstříc 
požadavkům čínského trhu a mylných představ 
o léčivých účincích částí tygřích těl. A nejedná se 
samozřejmě pouze o tato zvířata. Tyhle a další 
smutné a depresivní informace si také vyslechli 
velcí a malí návštěvníci, kteří ale byli ve výsledku 
besedou nadšeni. Chovatel jim v závěru odpo-
vídal na otázky k jeho pobytu v Rusku i k jeho 
práci v hodonínské zoologické zahradě a jeho 
svěřencům Z celého jeho projevu především čiší 
velká láska ke zvířatům a snaha o to, ať se jim žije 
s lidmi a vedle lidí co nejlépe. Na 6. června pozval 
na akci „Běh pro tygry“, jehož patronem je herečka 
Petra Hřebíčková a jehož výtěžek pak poputuje do 
záchranné stanice u Vladivostoku. 

Slavnostní vernisáží za přítomnosti pozvaných 
hostů včetně starosty města byla 5. února zahájena 
výstava barevných fotografií pana Josefa Blechy ve 
výstavní síni KIC. Už sám název „Krojované děti“ 
napovídá, co je obsahem snímků, a že jsou opravdu 
velmi vydařené, se návštěvník může přesvědčit do 
31. března.

MÚ
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Výuka olejomalby v KIC Dubňany
V sobotu dne 7. března se uskutečnila v prosto-

rách Kulturního a informačního centra jednodenní 
výuka olejomalby technikou geniálního americké-
ho malíře Boba Rosse. Kurz olejomalby probíhal 
pod vedením certifikovaného lektora pana Pavla 
Michalici a to technikou „mokré do mokrého“.

Účastníci měli na výběr ze dvou motivů. Růže 
a krajinka. Malovalo se na plátno o velikosti 
50x40cm olejovými barvami. V krásných a přívěti-
vých prostorách Kulturního a informačního centra 
šlo malování skoro samo. Všechno potřebné bylo 
k dispozici a účastníci se mohli soustředit pouze 
na svá díla, převážně na své prvotiny.  Spokojenost 
a radost z vlastnoručně namalovaného obrazu 
čišel z každé tváře a všichni si hrdě odnášeli svá 
díla domů. 

Kurz proběhl na KIC již potřetí. Stalo se již malou 
tradicí, že se koná vždy na jaře a na podzim. Příští 
malování je naplánováno na 7.11.2020. Pokud 
máte zájem, jste srdečně zváni a vítáni. A jak řekl 
pan Michalica: „Malovat umí úplně každý, i když 
si o sobě myslí opak. Záleží jenom na tom, zda 
malovat opravdu chce“.



26

z radnice • březen | 2020

Malý návrat do starých časů
Toto je příběh mimořádně šikovných sklářů,  

kteří dokázali v druhé polovině devatenáctého 
století svojí  pracovitostí a pílí vybudovat jednu 
z největších sklářských firem rakousko-uherského 
mocnářství, která také pozitivně ovlivnila život 
v naší obci. Povíme si  ve zkratce,  jak to všechno 
tenkrát bylo.   

Zakladatelem firmy se stal Josef Schreiber st., 
který se narodil  13. dubna 1819 v Dubu nad 
Moravou v rodině bohatého sedláka. V mládí 
odešel do Vídně, kde se vyučil brusičem skla. Roku 
1844 založil vlastní sklenářskou živnost, která se 
za několik let rozrostla v prosperující podnik. Roku 
1857 získal do nájmu sklárnu v severomoravském 
Rapotíně.  Firma  se úspěšně rozvíjela a protože 
sám neměl syna přivedl si za svého pomocníka 
synovce Josefa Schreibera ml., který se narodil 
8. 3. 1835 v  Charvátech u Olomouce. Ten si vzpo-
mněl na svého bratrance Göpferta a strýčkovi ho 
doporučil. Strýček s jeho návrhem souhlasil  a tak 
přijel Eduard Göpfert do Vídně.  Za několik let za 
ním přijel i jeho mladší bratr Maxmilián a budoucí 
šéfové velké světové firmy byli pohromadě.

Mezi tím Josef ml. získával ve světě zkušenosti 
s technologiemi výroby a zušlechťování skla. Po 
návratu  pověřil Josef Schreiber st. svého synovce  
vedením  sklárny v Rapotíně a ustanovil ho ředi-
telem.  Roku 1865 ve svých 46 letech, kvůli stále 
se zhoršujícímu zdraví předal Josef Schreiber st. 
vedení celého podniku svému synovci Josefovi ml. 
a bratrům Göpfertům Eduardovi a Maxmiliánovi. 

Josef Schreiber st. Josef Schreiber ml.

Tak vznikla firma „J. Schreiber & Neffen“ se sídlem 
ve Vídni.

Mladá firma se rychle rozvíjela a získávala do 
svého vlastnictví nebo pronájmu další sklářské 
závody. V roce 1875 velmi výhodně koupila bývalý 
cukrovar v Jarohněvicích u Dubňan, který přesta-
věla na sklárnu. Hlavním důvodem bylo  hnědé 
uhlí (lignit), které se začalo  v blízkosti těžit. Huť 
v Jarohněvicích byla také první sklárna na Moravě, 
v které bylo pro tavení křišťálového skla použito 
hnědé uhlí. Firma zde postavila velkou brusírnu, 
jejíž prvotřídní výrobky byly exportovány do se-
verních Čech, Pruska a Anglie. 

Ředitelem zde byl Jan Göpfert,  jeden z nejlep-
ších odborníků firmy. V knize o Dubňanech se píše:  
Kázeň v továrně byla jedinečná, snad vlivem prv-
ního ředitele sklárny Jana Göpferta (1844–1910), 
který továrnu řídil podle svých zásad. Byl to přímý 
a spravedlivý člověk se silným sociálním cítěním, 
který neviděl v dělnictvu otroky, ale lidské bytosti.  
Již tenkrát zřídil v továrně nemocnici s několika 
lůžky a menší závodní koupelnu. Před  kanceláří 
nechal vysázet park se záhony květin, kvetoucích 
křovin, velkou klecí pro zlaté bažanty a hrdličky. 
Ochraňoval kosy, drozdy a jiné zpěvné ptactvo.  
Přes tento vysázený park dělníci chodili každý den 
do práce. Zásada čistoty byla dodržovaná všemi 
zaměstnanci a zahrada s ovocnými stromy, plná 
ptactva a zpěvu sloužila pro radost všem. Dolní 
huť byla jedním z nejlépe vedených sklářských 
závodů rakousko-uherského mocnářství s nejlépe 
placenými zaměstnanci.

Ředitel Jan Göpfert se svojí manželkou  Eleo-
norou je pochován na zdejším hřbitově v hrobce 
na levé straně za kostelem. Letos uplyne 110 let 
od jeho úmrtí.

Když 14. srpna 1878 vídeňský strýc zemřel, 
vyplatili synovci jeho dceru a firma tím přešla do 
jejich společného vlastnictví. 

V roce 1881, po sedmiletém  pobytu ve Vídni, 
přesídlil Josef Schreiber zpět do Rapotína a odtud 
vedl své sklářské impérium. 

Roku 1882 koupila firma huť, která se nacházela 
nad Jarohněvicemi a byla známá pod jménem 
Maxova nebo také Horní huť. V té době koupila 
i tři sousední  uhelné doly, kterými zásobovala 
své sklárny.
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K poslednímu rozšíření firmy došlo v roce 1890, 
kdy Josef Schreiber ml. zakoupil rozsáhlé panství 
v Lednickém Rovném u Púchova. Do dvou let zde 
vybudoval sklárnu, která zásobovala tuzemský 
i zahraniční trh jemným servisovým sklem, zdobený 
rytím, broušením a leptem.

V roce 1898 přišel do sklárny v Lednickém Rov-
ném jako patnáctiletý chlapec dubňanský rodák 
Jan Bárta (1883–1959). Přijal místo praktikanta 
v sklářské huti, kde se pod vedením sklářského mi-
stra vypracoval a v osmnácti letech převzal vedení 
leptárny. Při návrzích dekorů leptaného skla pro 
export počal uplatňovat své malířské a umělecké 
vlohy. Časem se začal  věnovat i literatuře. Napsal 
několik románů a také odborných knih, v kterých se 
věnoval historii sklářství v  Čechách a na Slovensku.

Podle J. Bárty společnost vlastnila na patnáct 
sklářských hutí a rafinerií, zaměstnávala 2 000 děl-
níků a 100 úředníků a svým zákazníkům nabízela 
přes 15 000 rozličných druhů výrobků v různých 
velikostech. 

Jan Bárta je pochovaný v Lednickém Rovném 
na místním hřbitově. Jeho hrob je v dnešní době 
v žalostném stavu. Podle vyprávění ženy od sou-
sedního hrobu se náhrobek začal naklánět, tak 
ho odstranili a uskladnili u hospodářské budovy 
hřbitova.  Na místě kde údajně ležel, jsme však 
nic nenašli.

Rozvoj firmy vyžadoval značné investiční ná-
klady.  Nedostatek financí v  druhé polovině 
devadesátých let 19. století (1897) vedl ke vzniku 
akciové společnosti  Glashüttenwerke vormals J. 
Schreiber & Neffen/Skelné hutě se sídlem ve Vídni. 
Postupným prodejem akcií cizím akcionářům řešili 
společnici nedostatek kapitálu a tak postupně ztrá-
celi jeden závod za druhým.  Jako poslední zůstala 
v majetku rodiny sklárna v Lednickém Rovném, 
která patřila do výlučného vlastnictví Josefa Schre-
ibera ml.  Josef zemřel 17. 11. 1907 a dva roky po 
jeho smrti  byla i ona nakonec prodána. Po převzetí 
společnosti novými majiteli zůstali načas u firmy 
jen dva příslušnici Schreiberovy rodiny. Synové 
Alfred  a jeho bratr Rupert, který do roku 1911 pů-
sobil ve sklárně v Lednickém Rovném jako ředitel. 

Akciová společnost přežila první světovou válku, 
ale i tak se blížil pomalý a neodvratný konec. Do 
roku 1925 postupně uzavírala své závody  a v prů-
běhu druhé světové války se vytratila úplně.

Tím končí vyprávění o jedné sklářské firmě,  která 
své výrobky dodávala  do celého světa a zároveň 
ovlivnila život mnoha občanů v naší obci.

Kdo je šikovný na internetu a zadá si tento odkaz, 
udělá si představu o tom, jak překrásné výrobky 
kdysi firma,  které jsme byli součástí, vyráběla.  
https://cz.pinterest.com/ciohz/j-schreiber-neffen/  

Aleš Šimo

Zdroj:
http://www.schreiber-neffen.com/index.php/

cz/2013-01-30-08-20-14/historie-firmy

https://www.lednickerovne.sk/o-obci/historia/
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Známé osobnosti Dubňan
Vladimír Konvička, 
narozen 2.9.1900 v Dubňanech, zemřel 10.9.1971 v Brně.

Spisovatel, redaktor, malíř, muzikant, ale především moderní, pokrokový pedagog a významný propagátor 
užitkového kreslení s integrací obrazové statistiky do výtvarné výchovy.

Narodil se v učitelské rodině v Dubňanech 
u Hodonína. Po střední škole přerušil studia tech-
niky v Brně a absolvoval pedagogickou fakultu 
v Brně. Jako učitel působil ve školách v Rosicích 
u Brna (první působiště), Zlíně (1928 – 1934 zlín-
ská Masarykova pokusná diferencovaná škola), 
Otrokovicích a Brně. Ředitel osmileté střední školy 
v Brně 1945 – 60, činný též literárně, spoluautor 
čítanek pro obecné školy „Děti“ a autor učebnice 
„Kreslení pro 1. -5. školní rok“. Byl redaktorem ča-
sopisu „Tvořivá škola“. Vybudoval Pokusnou školu 
ve Zlíně a zaváděl novou výtvarnou výchovu. Psal 
do pedagogických časopisů a samostatně vydal: 

„V Masarykovi ideový základ čsl. školské reformy“ 
a „Žákovská samospráva“. 

Vladimír Konvička patřil mezi mladé pedagogy, 
kteří se hned na počátku své profesní kariéry měli 
možnost setkat s reformním hnutím v Českoslo-
vensku projevujícím se v praktické rovině zřízením 
pokusných škol. Jako učitel se zaměřoval přede-
vším na výuku ručních prací a výtvarné výchovy, ale 
později se začal zabývat také českým pravopisem, 
matematikou či vlastivědou a ve spolupráci se 
Stanislavem Vránou i širšími aspekty vzdělávací 
politiky.

Vyvíjel velmi rozsáhlou přednáškovou a organi-
zační činnost v rámci učitelských jednot a spolků, 
do konce života vedl dětské výtvarné kroužky. Byl 

Předávání Řádu práce sbormistrům. V. Konvička 
druhý zleva. Rok 1962
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členem Pěveckého sdružení moravských učitelů 
PSMU, jehož byl předsedou v období 1921 – 1963. 
V roce 1921 – 1922 byl také členem pěveckého 
sdružení Foerster. 

V roce 1935 přišla firma Baťa s plánem postavit 
novou školní budovu v Otrokovicích a to z důvodu 
velkého nárůstu obyvatelstva, vzhledem k novým 
pracovním příležitostem v novém továrním kom-
plexu. Areál školy byl postaven za půl roku. Dne 
15. prosince 1935 byla otevřena budova obecné 
školy (dnešní gymnázium) pro žáky pěti tříd. Ve-
dením školy byl pověřen učitel Vladimír Konvička, 

vynikající organizátor, spisovatel, redaktor, malíř 
a muzikant, ale především moderní pedagog. 

Koncem roku 1938 pak předala firma Baťa k uží-
vání další novou školní budovu na základě plánů, 
které vypracoval dle požadavků V. Konvičky archi-
tekt Vladimír Karlík. Na základě jejich spolupráce 
vznikla nejmodernější škola ve zlínském okrese. 
Pokusná obecná měšťanská škola v Otrokovicích 
se pod vedením V. Konvičky vypracovala na jedno 
z nejpřednějších míst mezi pokusnými školami 
v ČSR. Iniciátorem vzniku tzv. pokusných škol byl 
Václav Příhoda, významná osobnost meziválečné-
ho reformního školství. Vladimír Konvička ve zlín-
ské pokusné škole reflektoval Příhodovu ideu jed-
notné, vnitřně diferencované školy, v níž byli žáci 
rozděleni podle svého nadání, zájmů a schopností. 
Konvička v souladu s dobovým funkcionalismem 
spojoval estetické cítění s praktickými požadavky 
každodenního života. Během 30. let se prosadil 
jako teoretik a metodik výtvarné výchovy. Stal se 
autorem několika učebnic a odborných publikací. 
Konvička byl propagátorem progresivních trendů 
výtvarné výchovy. Zdůrazňoval vztahy výtvarné 
výchovy ke skutečnému životu a požadavky 
výchovy pro praktický život. Jeho zásluhou do 
československého meziválečného školství pronikla 
také obrazová statistika.

Vladimír Konvička ovlivňoval odbornou veřejnost 
činností přednáškovou, organizační a především 
publikační jako redaktor měsíčníku pro výtvarnou 
výchovu „Československý kreslíř“. Tento časopis 
byl nejvýznamnějším odborným periodikem 30. 
let, na jehož stránkách probíhaly polemiky o po-
době moderní výtvarné výchovy. V roce 1939 se 
Vladimír Konvička stal jeho hlavním redaktorem. 
V souvislosti s politickými skutečnostmi prová-
zenými zavedením nových úředních osnov všech 
vyučovacích předmětů obecných a měšťanských 
škol v Čechách a na Moravě Konvička publikoval 
a kriticky zhodnotil „Nové osnovy kreslení pro 
obecné a měšťanské školy“.

Po roce 1945 dokončil studia pedagogiky, 
umění a malby a působil na různých školách 
v Brně. Vladimír Konvička zemřel jako důchodce 
10. září 1971 v Brně. Jeho pozůstalost je uložena 
v Muzeu Komenského v Přerově. Odkaz Vladimíra 
Konvičky, šíření a propagování pokusného školství 
a prosazování pragmatické pedagogiky, nelze 
opomenout. 

MÚSklizeň vína v roce 1930. Školní práce, Zlín 1934.

Obrazová statistika v kreslení škol měšťanských 
a vyššího stupně škol obecných.
Praha: Československá grafická unie.
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Z historie
Dne 15. dubna uplyne 75 let od osvobození Dubňan. Pohnutý průběh událostí směřujících 
k tomuto významnému dni a krátce za toto datum popisuje obecní kronika.

Jsme již skoro v přímém spojení s frontou. Dne 
3. března táhnou přes Dubňany velké transporty 
maďarského vojska směrem od Kyjova. Všechno 
utahané, koně padali a zůstali ležet u nás. 

V druhé polovici března přicházeli Němci i s že-
nami. Byla to vojenská nemocnice. Němci se u nás 
hemží. Oboustranně se obchoduje, hlavně záměnou 
špeku, vína za cukr.

Dne 24. března ve 23.30 hodin shozeny zbraně 
na dubňanských loukách na trať Dubňany – Sva-
tobořice. Bylo jich mnoho i oblečení a byly shozeny 
pro náš odboj. Ačkoliv se letadlo dlouho točilo okolo 
Dubňan a signalizovalo, bylo všechno propaseno. 
Ranní vlak narazil na zbraně a bylo nutno to hlásit. 
Němci na několika autech vše odvezli.

Že se fronta blíží, bylo očividné. K neděli 8. dubna 
Němců pomalu ubývá. Autokolony se zásobami od-
jely. Od rána vidět nad Hodonínem kroužit letadla. 
Od něho jedou tryskem trény. Fronta je za Holičem.

Dne 8. dubna je krásné odpoledne. Vše nor-
málně venku. Najednou ve 13.30 hodin se ozve 
hukot letadel. Nalétají z kyjovské strany, snižují 
a první bomby dopadají u četnické stanice u domu 
K. Rujzla č. 542. Sám jsem byl pomalu zasažen, 
poněvadž jsem na silnici vyčkával přeletu letadel. 
Dům odnesl bombu shozenou před ním jen rozbitím 
oken a jednou velkou střepinou, která nám prorazila 
okno a spadla odrazem od stěny do postele. Letadla 
užívala malých bomb a přejela Dubňany od vrchní-
ho konce až po dolní.

Následky bombardování v naší obci se jevily v 9ti 
požárech, usmrceno 7 osob, těžce raněno 7 a lehce 
také 7. Dva z těžce raněných podlehli a 9. dubna 
zemřeli.
František Tokoš, narozen 25. VII. 1940 (bratranec 
z Holiče)
Zdeňka Jošková, narozena 15. XI. 1931
František Kryštof, narozen 24. VI. 1910
Jan Hanák, narozen 21. XI. 1904
a dítě Z. Matuštík z Hodonína.

Z těžce raněných podlehli:
Jan Lorenc, narozen 15. II. 1898
Štěpán Hanák, narozen 14. XII. 1911.

Nálety na ustupující kolony trvaly až do večera. 
Dubňany již vyminuty. Roje letadel tvořilo 6 až 
9 kusů. Nálety střemhlav.

Občané po prvním náletu rychle připravovali 
kryty ve sklepích, kde se ukrývalo i více sousedů, 
kteří sklep neměli.

9. dubna – v pondělí nastalo velké stěhování 
z dědiny. Ženy s dětmi a nůšemi peřin směřují ke 
sklepům pod horu. Jiní si zajistili úkryt v dolech. 
Zakopává se vše,  co je k potřebě a schovává do 
různých úkrytů.

V dědině byly umístěny kuchyně, z nichž Němci 
vozí menáž někde na frontu u Holiče. 

Mezi Němci objevují se i Slováci v bývalých čsl. 
uniformách. Nikdo s nimi nepromluví. Mezi němec-
kými vojáky u trénu jsou většinou Vlasovci.

V úterý 10. dubna pohřbeny oběti nedělního ná-
letu. Povolení od německého velitele – obřady musí 
býti mezi 6 až 8 hodinou bez průvodu.

Zemědělci ještě pracují na polích, mnoho lidí však 
odchází do úkrytu, doma zůstávají jen ti, co opatrují 
dobytek a domácnost.

11. dubna slyšíme již blízko palbu, vidíme raně-
né Němce, dolekané.

Elektrika nefunguje, dědina je ze ¾ prázdná.
Od rána 12. dubna viděti sloupy dýmu ve směru 

Hodonín – Lužice, slyšet hukot letadel, bombar-
dování. Naši občané vracejí se ještě z úkrytů pro 
potraviny, hlavně pro mléko. Zemědělci konají svou 
dodávkovou povinnost do poslední chvíle. Mléko se 
již nevozí do Hodonína, nýbrž prodává dle možnosti 
potřebným. Němců není.

V 10 hodin začíná druhý nálet na Dubňany. 
Tento způsobil opět několik požárů.

Odpoledne ustupují Němci do Hodonína. Velké 
kolony trénu vyjely z lesa na dolním konci. Směřují 
na západ. Jedna z nich zůstává stát na dolním kon-
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ci. Je dlouhá až do jaroňovského dvora. Za hodinu 
se hnula a vyhla se tak náletu, který ruská letadla 
provedla na dolním konci. Současně vyjíždí z lesa 
německé dělostřelectvo a hledá palební postavení. 
Umísťují ale nakonec děla v průjezdech domů 
směrem k Hodonínu. Ustupují pěšáci, po silnici 
maďarské oddíly s pancéřovými pěstmi. Ústup od 
Hodonína, který byl osvobozen.

Německé baterie v naší obci. Jedna ve státním 
statku, druhá na zelničkách, třetí u močidel, čtvrtá 
u fary. Němci kladou miny pod mosty a u nádraží.

13. dubna celkem klidno, jen několik ran ze dvo-
ra. Němci nemají munici, celý tento den bojováno 
o les. Večer se ruští vojáci objevují již na Fabiáně. 
Němci až na malé části ustoupili. Na cestu zapálili 
bombami mlýn Josefa Rychlíka. Ve sklárnách uza-
vřeny vany. Němci vyhnali lidi ze sklárny.

14. dubna Rusové pronikli přes noc až do Dub-
ňan. Brzy zrána (asi v 7 hodin) vnikají z východu 
(Rumza, Močidla) do dědiny bez odporu. Jsou 
radostně vítáni dubňanskými občany, kteří je 

častovali jídlem a pitím. Na škole vyvěšeny pra-
pory československý a ruský. Ale netrvalo dlouho, 
najednou se objeví tanky a obrněná auta Němců 
i s pěchotou. Byli prý ukryti s tanky v hluboké 
„vacenovské cestě“. I od Mutěnic se objevil tank. 
Nastal pouliční boj, Rusové pro ten den vytlačeni. 
Někteří utekli, mnozí padli a mnoho jich občané 
poschovávali u sebe v různých místech (do sena 
na půdy, do sklepa do peřin, ve špýcharu, do dře-
va atd.) Prapory se školy byly ještě včas staženy. 
Během dopoledne zahájili Rusové minometnou 
palbu i dělostřeleckou, nálety na ulici od Fabiánu 
po kostel.

Ve státním statku se úsporně bojuje. Po jeho 
zabrání postupují Rusové až na Kyjovku, ale musí 
se vrátit, poněvadž od Mutěnic opět přijíždějí tan-
ky. Z velkostatku, kde měli protitankové dělo, dva 
z nich zničili. Toho dne byl také odstřelen Němec, 
který měl za úkol vyhodit most přes Kyjovku. Že-
lezniční most u lihovaru byl vyhozen. Na nádraží 
zklamaly bomby až na jednu, která poškodila skla-

8. května 1945 – slavnostní přehlídka k ukončení druhé světové války
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diště. Krutý to byl den pro občany, kteří nemohli 
ani donést jídlo, ani krmit dobytek, vše muselo 
čekat na noc. Němci měli na věži kostela kulomet 
a odstřelovali vše, co se kde pohlo.

Škola bombardována kulomety a bombami. Tři 
dopadly na školní dvůr a zle jej poškodily. Ve škol-
ním sklepě bylo na 60 lidí.

15. duben – slavný den pro Dubňany. Je za-
brán Rudou armádou Fabián, celý Dolní konec 
a část středu, Kyjovská ulice hned k sedmé hodině. 
K osmé přijíždějí baterie a zaujímají postavení proti 
dubňanské hoře, proti Horní huti, proti „Náklu“ 
a Ratíškovicím.

Posily ruské armády neustále přicházejí. V poled-
ne nastupuje Rudá armáda proti hájku a dubňanské 
hoře. Po jedné hodině postupuje do rybníka, směrem 
proti šardickým lesíkům a k Mistřínu. Jaroňovice 
jsou již obsazeny. Horní Huť dobývali od 12 hodin 
až do 14 ½ hodiny, kdy byla osvobozena. Jiříkovsko 
- budovy obsazeny. Východy z dolů zatím ne. Na 
horním konci fronta postupuje směrem Ratíškovice 
a Náklo, několik set metrů za dědinou.

Vojsko proudí dědinou, která je členy ruské armá-
dy téměř přecpána.

16. dubna vrací se mnoho dubňanských občanů 
z pod „hory“ domů. Nebezpečný je přechod na hrázi 
a u stát. dvora, poněvadž Němci jsou sem dobře za-
stříleni ze Stražovského kopce. Rusové uzavřeli zde 
průchod. Do vsi sváželo se mnoho střeliva. Zásoby 
byly uskladněny na zelničkách u močidel, na dolním 
konci ve březí u cihelny.

Odtud musely potahy dubňanských občanů odvá-
žet střelivo za frontou, Mnozí se vrátili až za 14 dní. 

Dubňanská děvčata prala prádlo pro nemocnici 
armády. Prádelna zřízena v Centrále u Růžičků.

Fronta stojí na čáře Kyjov – Milotice- Ratíškovice. 
V Nákle v šachtě „Žofka“ skrývalo se údajně asi 
3000 lidí již přes týden (i z druhých vesnic, Milotic, 
Vlkoš). Je proto napětí, když fronta se zastavila.

17. dubna mosty přes Moravu jsou spraveny. 
Přijíždějí velká auta a odvážejí raněné na Sloven-
sko. Zrána se vracejí občané, kteří byli i přes týden 
schovaní na Jiříkovsku. Pohled pro jinou dobu 
k smíchu, jak byli černí a zamazaní i s peřinami. Žo-
fka, Tomáš a Vlasta jsou stále ještě neosvobozeny. 
Zprávy o hladu nutí národní výbor upozorniti na 
to velitelství Rudých armád a požádati o zakročení. 
Bylo přislíbeno.

Jan Miléř chtěl v noci z 16. dubna na 17. duben 
přenést trochu jídla do šachty. Narazí však na 
německou posici, tam se s nimi nemůže domluvit 
a je proboden.

Podobně i Jan Jurkovič, který se vydal 17. IV. do 
šachty byl střelen do hlavy.

V noci 17. IV. byla zesílena dělostřelecká palba 
proti Náklu, Ratíškovicím a Miloticím.

18. dubna po dělostřelecké průpravě proveden 
útok na Milotice a Ratíškovice, které byly osvobo-
zeny. A opět obrázek k smíchu. Veselí byli všichni, 
třebaže někteří už dva dny nejedli, učerněni, ale 
šťastni z nastalé situace.

Ten den musela býti vyklizena celá ulice od ha-
sičského skladiště až po obchod J. Žvanuta. Přišel 
nějaký štáb, prý i s generálem Malinovskym.

Ruská armáda se u nás zdržela až do června. 
Zbytky pak ještě mnohem déle.

Ve dnech 14. až 16. dubna ztracena na faře mon-
strance. Kostel měl 17 zásahů, věž zdemolována 
i s trámovím stropním.

Sklárny nezhasly přes frontu. Hned po přejítí 
fronty jde 1 vana. 29. dubna zkouška 2. vany a od 
1. května jede sklárna naplno.

Dne 19.4.45 pochován na zdejším hřbitově ne-
známý muž asi 160 cm vysoký, krátce ostříhaný, 
dosti prošedivělý, oblečen ve vojenský oblek. Muž 
byl dovezen od Skalice s několika mrtvými ruskými 
vojíny.

Foto: fcb Dubňany nostalgické
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170. výročí narození prezidenta Osvoboditele
Tomáš Garrigue Masaryk, 

označovaný T. G. M., TGM nebo 
prezident Osvoboditel (7. břez-
na 1850 Hodonín – 14. září 
1937 Lány), byl československý 
státník, vědec, filozof, sociolog 
a pedagog, politik a žurnalista, 
zakladatel novodobého česko-
slovenského státu, první prezi-
dent Československé republiky. 

Masaryk se narodil jako „To-
máš Jan“ krátce po bouřlivém 
revolučním roce 1848 na Slovác-
ku v Hodoníně jako prvorozený 
syn v chudé rodině Josefa Ma-
sárika. Tomášova matka Terezie 
Masaryková roz. Kropáčková 
z Hustopečí, pocházela z Hané. 
Mluvila lépe německy než česky. 
Jeho otec Jozef Maszárik (také 
Masarik, či Masaryk) byl Slovák 
a pracoval jako kočí. Byl dlouho 
negramotný a psát ho naučil až 
syn Tomáš.  Tomáš Masaryk měl 
dva mladší bratry, Martina a Lud-
víka, jehož hustopečská tiskárna 
později svou produkcí výrazně 
podporovala Masarykovo veřej-
né působení. Další sourozenci, 
Jan a Františka, zemřeli ještě jako 
malé děti. 

Po absolvování čejkovické ško-
ly studoval Tomáš Masaryk na re-
álném gymnáziu v Hustopečích 
a později na gymnáziu ve Stráž-
nici, které však nemohl dokončit. 
Praktikoval krátce v hodonínské 
škole, učil se zámečníkem ve 
Vídni, později kovářem v Čejči, 
ale brzy nastoupil jako poduči-
tel hustopečského reálného 
gymnázia. Nakonec se dostává 
ke studiu na německojazyčném 
klasickém gymnáziu v Brně. 
V roce 1877 promuje ve Vídni  
filosofickou prací o Platónovi. 
Za studijního pobytu v Lipsku 

se roku 1877 seznámil se svou 
budoucí ženou, Američankou 
Charlottou Garrigueovou, a roku 
1878 se s ní v New Yorku oženil. 
Po vzniku české univerzity v Pra-
ze byl 1882 jmenován profeso-
rem filosofie. 

Dne 14. listopadu 1918 byl 
Masaryk zvolen Národním shro-
mážděním prvním českosloven-
ským prezidentem a 21. prosince 
1918 triumfálně přicestoval do 
Prahy, kde byl velkolepě přivítán 
nadšenými občany. K jeho osm-
desátým narozeninám byl roku 
1930 přijat zákon o zásluhách 
T. G. Masaryka, obsahující větu 
„Tomáš Garrigue Masaryk za-
sloužil se o stát“, a po odchodu 
z funkce roku 1935 (abdikace 

ve prospěch E. Beneše ze zdra-
votních důvodů) ho parlament 
znovu ocenil a odměnil za jeho 
osvoboditelské a budovatelské 
dílo. Za zásadní podíl na vzniku 
samostatného státu byl označen 
zákonem jako Prezident Osvo-
boditel. 

Masaryk je symbolem české 
státnosti a demokratického 
uspořádání společnosti. Ně-
kolikrát byl navržen na No-
belovu cenu míru. Zemřel 14. 
9. 1937 v Lánech. Ty Masa-
ryk navštívil poprvé v květnu 
1920 a hned si je velmi oblíbil 
a trávil na nich více času než na 
samotném Pražském hradě.

V roce 1924 přijel pan prezident T. G. Masaryk, rodák ze zdejšího kra-
je do Hodonína. Z jeho návštěvy se dochovaly filmy a fotodukument. 
Ten ho zachytil ve chvíli, kdy se zastavil právě u skupiny dubňanských 
občanů. Jeho obliba i autorita mezi lidmi byla obrovská a tak setkání 
s nimi znamenalo pro účastníky oslav nezapomenutelný zážitek.
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Rozloučili jsme se s těmito občany

Josef Procházka 86 let Pavel Špaček 50 let
Jana Ferovová 60 let Vlasta Kramlová 90 let
Miloslav Žažo 63 let Milan Kleibl  69 let
Jaroslav Kliment 95 let Věra Němcová  85 let
Zdeněk Bílík 63 let Rostislav Pšovský  59 let
Marta Brázdová 75 let Iveta Samuhelová  50 let
Drahoslav Kratochvíla 58 let Josef Bravenec  84 let
Vojtěška Belková 76 let Vladimír Čech  75 let
Ladislav Karas 79 let Anežka Blahová  80 let
Božena Hradecká 79 let Jaromír Kubina  79 let
Vladimír Švec 49 let František Smetana  81 let
Marie Blahová 61 let Františka Lorencová  90 let
Radek Hůser 52 let

Společenská kronika
Vítání nových občánků

První letošní vítání nových občánků se konalo v sobotu 11. ledna. Slavnostní obřad vedla a hodně 
zdraví a vzájemné lásky dětem i jejich rodičům popřála místostarostka paní Renata Prokopenková. 
Slavnostní okamžiky zpěvem doprovázel Sboreček z Dubňan, děti z mateřské školy Ke Koupališti 
předvedly své pásmo básniček a písniček.

Do pamětní knihy byly zapsány tyto děti:

	 	Lukáš Jestřáb 	Martin Budiš
	 	Izabela Maradová 	Jakub Synek
	 	Gabriela Novotná 	Matt Havlík
	 	Ema Frolcová 	Gita Gaško
	 	Mia Lenghartová 	Michael Chludil
	 	Vilém Večeřa 	Vojta Slimáček
	 	Jiří Ilčík
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Statistika za rok 2019

K 31. 12. 2019 žilo v Dubňanech 6 353 obyvatel, z toho bylo 3162 žen a 3191 mužů. Průměrný věk je 
48,90 roku.
V loňském roce se narodilo 55 dětí, z toho bylo 20 dívek a 35 chlapců.
Přistěhovalo se 97 osob, odstěhovalo se 79 osob.
Zemřelo 26 mužů a 41 žen.
V Dubňanech bylo zavřeno 19 sňatků, z toho proběhlo 5 sňatků v kostele.
Ve smuteční obřadní síni se konalo 38 pohřbů, v kostele 15.

Druhou únorovou sobotu se v Dubňanech po dlouhé době konal Krojovaný ples. Uspořádal jej 
ve spolupráci s městem ženský národopisný soubor Drmolice, který v letošním roce oslaví 35. výročí 
svého založení. K tanci a poslechu vyhrávala dechová hudba Vracovjáci. Ples zahájilo předtančení České 
besedy. Připravena byla bohatá tombola a dámská volenka.

Jana Kaňová
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Jak se žije ve farnosti
Otče Pavle, fara v Dubňanech je mimo jiné 
místem setkávání, co všechno se zde po celý 
rok odehrává?

Fara není jen nějaký „dům faráře“, ale jak napo-
vídá například jeden z anglických výrazů pro faru 
„parish house“ – tedy doslova „farní dům“, slouží 
celé farnosti. Kdo mě zná, ví, že se snažím, aby 
sloužila všem Dubňákům. Každý je zde vítán. Když 
začnu od těch nejmladších, školáků a předškoláků: 
pravidelně se zde ve čtvrtek scházejí „Želvičky“ – 
rodiče (nebo prarodiče) s malými dětmi, vyučuje 
se zde náboženství (celkem 5 skupinek, mimo to 
jedna skupinka má vyučování náboženství ve ško-
le), pro mládež zde probíhá každý měsíc příprava 
na biřmování. Konají se zde katecheze pro dospělé, 
promítání, přednášky atd.

Schází se zde také dvě skupiny dospělých, kteří 
se připravují na biřmování. V neděli dopoledne zde 
nacvičuje schola složená z dětí a mládeže, ve stře-
du schola Josefinek, kterou znáte nejen z pohřbů. 
V sobotu ráno po mši svaté zde bývá přátelské 
posezení, kterému říkáme „snídaně na faře“ – 
přijďte také a dejte si kávu z farního kávovaru, paní 
doktorka Spěváková ji vaří velmi dobrou. Káva se 
vaří i jedenkrát za měsíc, když je v neděli po celé 
dopoledne otevřena farní knihovna. Tento měsíc 
na faře opět začnou setkání rodičů a dětí, které 
se budou připravovat k prvnímu svatému přijímá-
ní – i ty vždy začínají společnou snídaní. Jednou 
až dvakrát za rok se koná DvoNaF – dvoudenní 
na faře pro děti a mládež, něco jako příměstský 

tábor - nyní s přenocováním na zrekonstruované 
farní půdě. Konají se tu farní dny. Ten nejbližší bude 
2. května. Přijďte také, budeme opékat „kuřata na 
smetáku“ podle receptury mého bráchy Martina. 
Jestli nevíte, co to je, přijďte a uvidíte – i ochutnáte. 
Na farní zahradě bývají několikrát za rok táboráky. 
Konají se zde setkání s rodiči před křtem dětí, se 
snoubenci před svatbou. V adventu zde nacvičuje 
tzv. Vánoční sbor, fara slouží jako zázemí při kon-
certech (varhanní koncerty, adventní benefiční 
koncert, předvánoční koncert…), tříkrálové sbírce 
a také při Noci kostelů.

Také letos plánuje pastorační rada zapojení 
Dubňan do celorepublikové akce Noc kostelů. 
Kdy se uskuteční?

Datum je společné pro všechny země, ve kterých 
se tato mezinárodní akce koná – tedy nejen pro 
Českou republiku, ale i pro Německo, Švýcarsko, 
Rakousko, Holandsko, sever Itálie, Maďarsko, Slo-
vensko a Estonsko. V roce 2020 to bude pátek 5. 
června. V Dubňanech začneme vyzváněním všech 
tří zvonů v 17:50 a budeme pokračovat dlouho 
do večera.

Noc kostelů je příležitostí prohlédnout si pro-
story běžně nedostupné, ale hlavně je to možnost 
potkat se na farní zahradě třeba při dobré kávě…

Kdyby jenom při kávě. Ještě lepší jsou topinky 
s pověstnými pomazánkami, které nám na faře 
v průběhu celé akce již tradičně připravují hodné 
a šikovné dubňanské ženy.
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Jak vidíte tuto akci Vy, proč by měli občané 
našeho města zavítat i letos na Noc kostelů?

No, vidím to tak, že i když se snažím již nějakou 
dobu trochu zhubnout, tak letos 5. června naopak 
asi něco přiberu…

I když program teprve chystáme, za sebe mohu 
již nyní slíbit promítání z Jordánska, kam jsme 
loni o prázdninách putovali se skupinkou mužů 
z Dubňan a Ratíškovic. Pro fyzicky zdatné bude 
opět přístupná věž kostela, oproti loňsku bude 
navíc „naučná stezka kostelem“ snad doplněná 
i o postavy v dobových úborech, které přiblíží his-
torii kostela a farnosti. V sakristii se můžeme těšit 
nejen na výstavku, ale i ochutnávku. Na několika 
obrazovkách poběží prezentace z akcí farnosti 
v současnosti i minulosti. Bude také možnost 
virtuální prohlídky farních kronik (originály jsou 
uloženy v diecézním archivu v Rajhradě). Kronika 
z 20. století je i s fotografiemi – snad na obrázcích 
poznáte sebe nebo někoho z rodiny. Vše bude 
doplněno kulturními vystoupeními, prohlídkou 
a předvedením varhan i tradičním programem pro 
děti na farní zahradě.

Otče Pavle, z čeho máte v poslední době radost 
nebo na co se těšíte?

Především bych chtěl ještě jednou velmi podě-
kovat zastupitelstvu Města Dubňany za finanční 
podporu připravované celkové opravy omítek 
farních budov. Těším se na tradiční farní pouť 
8. května, tentokrát pojedeme na Zelenou horu 
(památka UNESCO) a do Žďárského kláštera. I vy 
jste zváni. V květnu se těším na další DvoNaF – 
dvoudenní pro děti a mládež na dubňanské faře. 

A na podzim se těším s poutníky z Dubňan 
opět do Svaté země: v říjnu s malou skupinkou 
a v listopadu s velkou patnáctičlennou skupinou 
Dubňáků. Potěšilo mě, že se všechna místa zaplnila 
do několika desítek hodin od okamžiku, kdy jsem 
tuto možnost nabídl.

Děkuji za rozhovor.

Připravila Jana Ilčíková

Farní pouť do Babic, 2019.
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V krátkosti
Parkování v kyjovské nemocnici – lidé zaplatí 
i platební kartou

Dle sdělení mluvčího Mgr. Filipa Zdražila, přibyl 
v Nemocnici Kyjov k parkovacímu automatu u hlav-
ního odstavného parkoviště i platební terminál. 
Parkovné tak je nově možné uhradit prostřednic-
tvím platební karty. Po zaplacení poplatku 40 Kč 
obdrží návštěvník doklad                     o zaplacení. 
Jedná se o komfortní bezkontaktní systém. Navíc 
jednoduchý a manipulaci tak s přehledem zvlád-
nou všichni držitelé platebních karet. V případě 
potřeby je připravena pomoct obsluha nedaleké 
vrátnice. Cena za parkovné zůstává neměnná a činí 
40 Kč bez ohledu na délku parkování. Bezhoto-
vostní platba se týká také odstavného parkoviště 
v zadní, spodní části nemocnice.

Silnici mezi Kyjovem a Svatobořicemi na půl 
roku uzavře oprava

Rekonstrukce zhruba kilometr dlouhého úseku 
mezi Kyjovem a Svatobořicemi-Mistřínem začne 
17. března a potrvá do září. Stavební práce si vy-
žádají úplnou dopravní uzavírku. Výjimku by vedle 
jednotek IZS měly mít i autobusy. Oficiální objížďka 
povede přes Milotice.

Investorem je Správa a údržba silnic Jihomo-
ravského kraje. Důvodem rekonstrukce je vedle 
opravy povrchu vozovky především generální 
rekonstrukce zdejšího mostku, který je v havarij-
ním stavu.

Ulice Očovská v Hodoníně se kvůli rekonstrukci 
uzavře

Z důvodu plánované rekonstrukce bude pro do-
pravu zcela uzavřena část ulice Očovská včetně při-
lehlých parkovacích míst, a to v době od 2. března 
do 31. srpna 2020. Jedná se o úsek dlouhý přibližně 
200 metrů před ZŠ Očovská od křižovatky s ulicí 
Legionářů po bývalý objekt ubytovny „271 lůžek“. 
Dbejte prosím přechodných dopravních značení. 

ZÁKLADNÍ OPATŘENÍ K PREVENCI ŠÍŘENÍ (NE-
JEN) ONEMOCNĚNÍ KORONAVIREM 
• Často si myjte ruce vodou a mýdlem, a to ze-

jména po použití toalety, před přípravou pokrmů 
a jejich konzumací, po smrkání, kašlání, kýchání, 

po návštěvě zdravotnického zařízení, po mani-
pulaci s penězi, po příchodu domů z venku. 

• Nedotýkejte se očí, nosu a úst neumytýma ru-
kama. 

• Vyhýbejte se úzkým kontaktům (do 2 m) s oso-
bami, které mají zjevné příznaky respirační 
infekce. 

• Zůstaňte doma, pokud máte příznaky i mírné 
respirační infekce. 

• Při příznacích respirační infekce dodržujte re-
spirační etiketu, tj. zakrývejte si ústa a nos při 
kašlání a kýchání papírovým kapesníkem, který 
po použití odhoďte do odpadu. Nemáte-li ka-
pesník, použijte předloktí. 

• Pokud máte teplotu, kašel a potíže s dýcháním, 
zůstaňte doma a telefonicky kontaktujte své-
ho praktického lékaře. Lékaři sdělte, zda jste 
v posledních 14 dnech před prvními příznaky 
onemocnění cestoval v oblasti s výskytem koro-
naviru nebo zda jste byl v kontaktu s nemocných 
koronavirem. 

• Nejsou důkazy o tom, že by chirurgické ústenky 
chránily zdravé osoby před infekcí. Ústenky jsou 
vhodné pro osoby, které mají příznaky respirační 
infekce k zamezení šíření na ostatní osoby.

https://www.khsbrno.cz/ Krajská hygienická stanice 
Jihomoravského kraje Brno.
http://www.mzcr.cz/dokumenty/koronavirus-
-2019-ncov-informace-pro-obcany_18432_4122_1.
html

Obličejové roušky šily i zaměstnankyně městského 
úřadu

NOSTE ROUŠKY!
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Slovo ředitelky ZUŠ

Když jsem v roce 2018 nastupovala na pracovní 
pozici ředitelky Základní umělecké školy v Dubňa-
nech, ani v nejdivočejších představách mi nepřišlo 
na mysl, že jednoho dne budu muset vyhnat žáky 
i pedagogy ze školy, rušit koncerty a přehlídky, 
soutěžící odvolávat z připravených hudebních 
klání. Není nic smutnějšího pro kapitána i posád-
ku než opuštění své lodi… Epidemie, která celou 
planetu poslední dobou sužuje, si však svou daň 
vybírá nekompromisně a nám nezbývá než doufat 
v rychlý obrat a návrat do běžného života, aby-
chom mohli pokračovat v práci, kde jsme ji museli 
ve spěchu opustit.

Úspěchy našich žáků jsou pro nás pedagogy 
vždy povzbuzením k další práci, proto přináším 
krátké shrnutí z uplynulého pololetí. Ve výtvarné 
soutěži Tajemství slavkovského zámku získala 
Elenka Ilčíková pod pedagogickým vedením uči-
telky Mgr. Anny Horákové 1. místo ve II. kategorii 
s obrázkem Za humny je drak. V okresním kole ve 
hře na klavír vybojovali dva žáci naší školy 2. a 3. 
místo pod vedením pedagogů Kateřiny Martyká-
nové a Jarmily Rybové.

Okresní kolo ve hře na smyčcové nástroje bylo 
kvůli nenadálé situaci prozatím zrušeno (pův. 

termín 11. 3.) a bude se s největší pravděpodob-
ností přesunovat na jiný termín. Zde naši školu 
bude reprezentovat celkem 5 žáků – 3 houslisti 
a 2 kontrabasisti. V krajském kole soutěže jazzo-
vých a ostatních orchestrů, které je plánováno na 
datum 16. 4. v Boskovicích, bude naše barvy hájit 
Mladý band pod taktovkou Mgr. Jána Gašpárka 
a J:R:Band vedený Jarmilou Rybovou.

Čtvrtý ročník celostátního projektu základních 
uměleckých škol ZUŠ open, proběhne 13. 5. 
v 17.00 ve venkovním areálu naší školy. Tento ce-
lostátní happening probíhá za subvence nadačního 
fondu Magdaleny Kožené na rozvoj mladých uměl-
ců a uměleckého vzdělávání. Přijďte i vy podpořit 
naše mladé talenty!

Závěrečná pozvánka patří Vám, kteří máte rádi 
lidové melodie. Přehlídka dětských cimbálových 
muzik se bude konat 24. května opět ve venkov-
ním areálu Základní umělecké školy v Dubňanech. 
Mezi zúčastněnými by měly být cimbálové muziky 
z Dubňan, Kyjova, Vracova, Dolních Bojanovic a ze 
Ždánic.

BcA. Klára Strýčková 
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Parkour v Dubňanech

Význam slova Parkour, co vám parkour může 
přinést a naučit vás?

Zakladatelem parkouru je francouz David Belle, 
který převzal pohyb z hasičských překážkových 
tratí a takzvané přirozené metody, kterou provo-
zoval jeho otec a díky tomu se inspiroval a vytvořil 
svoji vlastní disciplínu parkour.

Parkour je umění pohybu dostat se z bodu A do 
bodu B co nejefektivněji, za použití vlastního těla, 
prostřednictvím různých technik, přeskoků, výlezů 
a také salt. Pomáhá v překonávání libovolných pře-
kážek v okolním prostředí – od větví přes kameny 
a skály, až po zábradlí a betonové zdi. Také se však 
můžou navštěvovat tělocvičny, ve kterých si může 
dotyčný nebezpečnější triky vyzkoušet a naučit se 
je – a může být provozován jak ve městě, tak na 
vesnici, a dá se říct kdekoliv…

Důležitou charakteristikou parkouru je efektivita 
(účinnost). Není potřeba snažit se pohybovat  nej-
rychleji, jak dokážete, ale také s co nejmenší spo-
třebou energie a volit si nejpříjemnější a nejlehčí 
možnou cestu jakou to jde. A protože neoficiálním 
parkourovým mottem je „être et durer“ (být a vy-

držet), efektivita zahrnuje předcházení zraněním 
jak krátkodobým tak i dlouhodobým. Je známo, že 
parkour ovlivňuje i proces myšlení, díky kterému 
nám pomáhá překonávat jak překážky v běžném 
životě tak i překážky fyzické či psychické.

Lekce Parkouru probíhají v Dubňanech už 
druhým rokem pod organizací Improveyourself. 
Jejím zakladatelem je Lubomír Baum. Jsme jedna 
z největších organizací v ČR a máme tréninky ve 
23 městech v Jihomoravském i v Olomouckém 
a Ostravském kraji.

Parkurové tréninky na Jižní Moravě má pod se-
bou trenér Michal Taláb, který se věnuje parkouru 
osm let. Tréninky se konají jak pro mladší (6-10 let), 
tak i pro starší (10-15 let i více). Na lekcích se 
naučíte úplné základy, ale i pokročilejší techniky 
a salta. Tréninky probíhají ve vnitřních prostorech. 
Pokud je hezké počasí, chodí se i ven, neboť par-
kour je sport, který vznikl především venku. Proto 
se snažíme udržet tréninky v podobném duchu.

 Věnujeme se učení technik, ale také ostatním 
oblastem jako je například posilování, protože při 
pohybu využíváme celé své tělo. To musí být silné, 
abychom mohli zvládat i náročnější přeskoky.

Neváhej přijít a vyzkoušet si úvodní lekci 
zdarma!

Tréninky probíhají každou středu od 15.30–
17.00 v prostorech TJ Sokol Dubňany, Lipová 653 

www.improve-yourself.cz
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Golemova ruka 2020

Po 7 letech se do Dubňan vrátila Golemova ruka, 
největší armwrestlingová soutěž u nás.

21. ročníku Golemovy ruky, se zúčastnilo 86 pá-
kařek a pákařů z Česka, Slovenska, Maďarska, 
Rakouska, Bulharska, Srbska, Polska, Chorvatska 
a Pákistánu.

Letos se Češi ukázali na stupních vítězů zejména 
v nejtěžších vahách mužských kategorií. Pro zlato si 
došel například Dušan Tesařík, Martin Vodák nebo 
Václav Vaculovič. V nejlehčí kategorii nejcennější 
kov získal Ondřej Raška a za juniory Adam Číp. 
V ženách za Česko skvěle reprezentovaly Lucie 
Kaňová, Michaela Tydlačková a Ester Poláková. 

Zpestření celé akce nabídl René „Golem“ Richter, 
který je držitelem několika světových rekordů. 
Do Dubňan přijel, aby pokořil další světový re-
kord. Svůj vlastní. Roztrhnout v zubech více jak 
31 plechovek piva do 1 minuty, se po bouřlivém 
povzbuzování podařilo. Nový světový rekord byl 
v Dubňanech stanoven na 33 plechovek. 

Michael Svoboda
člen výkonného výboru ČAWA

Adam Číp (vlevo) vs. Kristian Benčík

René „Golem“ Richter, 
zdroj www.renegolemrichter.cz
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Dnes vaří...
kuchařka ze Školní jídelny v Dubňanech paní Dana Vašulková

Název: Z radnice, informační občasník Městského úřadu Dubňany. Periodický tisk územního samosprávného celku. Četnost vydá-
váni: 4x ročně. Místo vydávání: Město Dubňany. Číslo a den vydání: 1. vydání, březen 2020. Tisk: Tiskárna LELKA, Dolní Bojanovice. 
Evidenční číslo: MK ČR E 22507. Vydavatel: Město Dubňany, IČO: 00284882, se sídlem Náměstí 15. dubna 1149, 696 03 Dubňany.

Králičí závitek 
se špenátovou náplní

Suroviny: 
1 ks králík vcelku  
1 ks cibule velká
200 g slanina 
1 stroužek česneku
4 ks vejce 
2 ks smetana 31%
1 sáček mraženého špenátu 
nebo čerstvý špenát
sůl, grilovací koření
Jako příloha vařené brambory.

Postup:
Nakrájíme slaninu na kostič-

ky a cibuli najemno, společně 
osmahneme. V sítku necháme 
z mraženého špenátu odkapat 
vodu a pak jej přimícháme ke 
slanině a cibuli. Osolíme, očes-
nekujeme a chvíli povaříme 
i s vajíčky. Necháme tuto směs 
vychladnout a mezitím si králíka 
vykostíme a plátky z něj jemně 
naklepeme. Každý plátek poso-
líme, posypeme grilovacím ko-
řením a dáme špenátovou směs, 

zabalíme a sepneme párátkem. 
Závitky naskládáme vedle sebe 
do hlubokého plechu a 15 minut 
opečeme v troubě na 180°C. Pak 
je zalijeme smetanou a ještě pe-
čeme přikryté 60 minut na 180°C. 
Recept je pro 5 osob.

Listové řezy s pudinkem 
a broskvemi

Suroviny: 
chlazené nebo mražené listové 
těsto 500g
1 sáček piškotů
kompot zavařených broskví
2 vanilkové pudinky
8 polévkových lžic cukr krystal
700 ml mléka

Postup: 
Uvaříme z mléka, cukru a pu-

dinkového prášku hustý pudink, 
vyválíme polovinu těsta         a po-
ložíme na plech s pečícím papí-
rem. Na těsto naskládáme piško-
ty, na ně poklademe nakrájené 
na kostičky broskve a zalijeme 
pudinkem, na to položíme vy-

válený plát z druhé poloviny 
listového těsta. Propícháme 
vidličkou, potřeme vajíčkem 
a pečeme na 200°C tak 20 minut 
dozlatova.

Boží masopustní milosti

Suroviny:
1 šlehačka 31%
100ml mléka na kvásek
1/2 kg hladké mouky 
1 kostka kvasnic
2 kávové lžičky cukr krystal
3 žloutky
2 polévkové lžíce rumu
špetka soli, cukr moučka 
na obalení

Postup: 
Z teplého mléka, cukru, kvas-

nic a 1 polévkové lžíce mouky si 
uděláme kvásek. Do mísy dáme 
šlehačku, mouku, trochu soli, 
žloutky a 2 polévkové lžíce rumu, 
do toho zamícháme kvásek 
a vyhněteme těsto. Necháme 
odpočinout 15 až 30 minut 
a pak vyválíme v tenký plát, 
rádýlkem vykrajujeme čtverečky 
asi tak 4x4 cm, ve kterých udě-
láme různé zářezy a proplétáme. 
Usmažíme je z obou stran a ho-
tové obalujeme v cukru moučce.  
Z této dávky jich usmažíme 60 až 
70 kousků.

Dobrou chuť Vám přeje 
kuchařka Dana Vašulková
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Ty nejznámější koledy si v rámci celostátní akce přišli zájemci zazpívat podvečer před kulturní dům 

Zimní radovánky na KIC – tradiční jarmark nabídl stánkový prodej drobných dárků, dobrot k zakousnutí, 
něčeho pro zahřátí i zabijačkových pochoutek

Výborný výkon předvedla na vánočním koncertě v sále kulturního domu známá zpěvačka Iveta Blana-
rovičová
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Jarní
Jaroslav Seifert

Když svatý Josef otvírá,
tu zima kvílí: Ouha!
Tesařská ostrá sekyra,
zpod pláště světci čouhá.

Hned vlečku zimě přesekne,
zašlápne špínu sněhu,
a vše co bylo nepěkné,
promění v zpěv a něhu.

Kéž vlaštovky už zavolá,
jež byly s námi loni.
Fialka, skrytá dopola,
pod keřem prudce voní.

Rozepne kvítek spanilý,
strom celý rázem zbělá,
a kde se vezme-za chvíli,
bude na kvítku včela.

Sedne si vprostřed do medu,
aby ji slunce hřálo,
a to je vše, co dovedu,
já vím, že je to málo. 

Foto: Dana Nagy

Vážení čtenáři, poslední stránka našeho občasníku patřívá pozvánkám na společenské a kulturní 
akce dalšího čtvrtletí roku. Vzhledem k situaci s šířením koronaviru a vládními opatřeními s tím 
souvisejícími město ruší nadcházející akce. Ohledně dalšího sledujte prosím naše informační kanály.


